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2 Kto sme?22 KtKto o smme?e?

Spoločnosť psoriatikov a atopikov SR 
je občianske združenie chronicky chorých pacientov so psoriázou, psoriatickou artri-
tídou, atopickou dermatitídou a ostatnými kožnými chorobami. Dobre poznáme prob-
lémy, ktoré život s chronickými kožnými chorobami a alergiou pacientom prináša. 

Našim cieľom je
  zastupovať záujmy všetkých psoriatikov, atopikov a pacientov s ostatnými kož-

ný-mi chorobami na rokovaniach so zákonnou a výkonnou mocou pri presadzova-
ní našich oprávnených požiadaviek do nových a novelizovaných zákonov o sociál-
nej, zdravotnej, zdravotníckej a liečebnej starostlivosti

  trikrát ročne vydávať bulletin Helios s množstvom informácií o nových formách 
liečby psoriázy, psoriatickej artritídy, atopického ekzému a ostatných chronických 
kožných ochorení, o nových liekoch, podporných a výživových prípravkoch, ale 
hlavne o všetkých aktuálnych zmenách v podmienkach poskytovania zdravotnej, 
zdravotníckej a sociálnej starostlivosti

  pravidelne sa stretávať v Kluboch psoriatikov a atopikov s dermatovenerológmi, 
psychológmi, distribútormi podporných a výživových prípravkov

  zlepšovať fyzickú ale najmä psychickú kondíciu psoriatikov a atopikov spoločný-
mi pobytmi pri mori, protistresovými kurzami, športovými, relaxačnými, liečebný-
mi a rehabilitačnými aktivitami

  podporovať skvalitňovanie a modernizáciu liečby chronických kožných ochorení 
  oboznamovať verejnosť s tým, že tieto kožné choroby nie sú infekčné a zmeniť tak 

ich vzťah k ľuďom s postihnutou kožou.

Staňte sa členom Spoločnosti psoriatikov a atopikov SR, 
  vyplňte evidenčnú kartu na predposlednej strane bulletinu a vyplnenú ju pošlite na 

adresu centra SPaA SR
  keď nás bude v Spoločnosti psoriatikov a atopikov viac, môžete presadzovať naše 

záujmy dôraznejšie 
  môžete tiež založiť vo vašom bydlisku Klub, aktívne sa zúčastňovať na jeho čin-

nosti, pretože ako Klub môžete od orgánov miestnej samosprávy vydobyť pre seba 
aj ostatných psoriatikov a atopikov vo vašom okolí oveľa viac. Získate tak nové 
kontakty, nové poznatky ale aj veľa ďalších priateľov.

  šírte informáciu o neinfekčnosti týchto chronických kožných ochorení vo svojom 
okolí. Keď budú ľudia o našich problémoch vedieť viac, postupne sa na nás presta-
nú pozerať ako na malomocných. A nám sa bude žiť o niečo ľahšie.

Pamätajte! 
Pomocou Spoločnosti psoriatikov a atopikov budete svoju 

náročnú „milenku“, psoriázu či ekzém, zvládať určite lepšie.

Budeme radi ak sa k nám pridáte, pomôžete sebe aj nám
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Naše najdôležitejšie aktivity:
  „Deň kože – deň dotykov“ je naša unikátna celoslovenská akcia, vždy v máji, 

ktorá nemá vo svete obdobu. Prostredníctvom médií a bezprostredne v mestách, 
kde pracujú Kluby psoriatikov a atopikov, pomocou lekárov dermatológov kon-
taktujeme verejnosť a informujeme ju o neinfekčnosti (neprenosnosti) týchto 
chronických kožných ochorení, ale aj o prevencii a vzniku iných kožných prob-
lémov. Pri tejto príležitosti rozdávame verejnosti „láskomatové kartičky“, ale aj 
objatia a nádej.

  29. október v roku 2004 vyhlásila Svetová zdravotnícka organizácia (VHO) za 
„Svetový deň psoriázy“. Zúčastňujeme sa tlačových konferencií, Dňa otvore-
ných dverí v kúpeľoch Smrdáky a kúpeľoch Červený kláštor Smerdžonka, členo-
via organizovaní v kluboch si pozývajú dermatológov, ktorí ich informujú o no-
vých formách liečby...

  Portáš, je pravidelné stretnutie členov SPaA SR s členmi SPAE ČR, na sloven-
sko-moravskom pomedzí. Zástupcovia oboch Spoločností sa taktiež stretávajú na 
Snemoch, ktoré sú spravidla každé dva roky.

Týmito a mnohými inými aktivitami pomáhame preťať začarovaný kruh:
stres – výsyp – výsyp – stres.

Ďakujeme všetkým, ktorí sa podieľajú na vydávaní nášho
bulletinu Helios a tým, ktorí nám nezištne pomáhajú.

Partneri, spolupracovníci, sponzori a sympatizanti SPaA SR
SPAE ČR, Medzinárodné organizácie EUROPSO a IFPA, AOPP SR,

AOZPO SR, Liga proti reumatizmu, Slovenská humanitná rada, MPSVR SR,
Tlačiareň CICERO, NROZP SR, Slovenská dermatovenerologická spoločnosť, 

Štátny ústav pre kontrolu liečiv, Slovenská zdravotnícka univerzita,
Ústav ošetrovateľstva JLF UK Martin, Mestské zastupiteľstvá a kancelárie: 

Zdravé mesto Bratislava, Košice, Martin, Poprad, Považská Bystrica



H E L I        S  1/2020

4

H H EEEE EEEE L I       SS  1/11 20202020       

4 Jubilanti

To najkrajšie čo život môže dať,
chceme Ti k Tvojmu sviatku priať.

Nech slza bolesti Ti tvár nikdy nezmáča,
žiaľ a smútok nech sa Ti chrbtom otáča,
nech len zdravie, šťastie, láska a dobrota,
sú náplňou ďalších rokov Tvojho života.

Kotalová Alena, Bratislava
Maťko Ivan, Tisovec
Végh Štefan, Bratislava
Baláž Tibor, Fiľakovo 
Baran Milan, Hnúšťa
Bernátová Emília, Lučenec
Bitter Štefan, Komárno
Galanová Melánia, Ružomberok
Wittnerová Oľga, Prešov
Šálková Zuzana, Tomášovce
Bitter Štefan, Komárno
Gondová Júlia, Spišské Podhradie
Gossányi Juraj, Humenné
Hurbaničová Terézia, Bratislava
Kazimírová Viola, Liptovský Mikuláš
Koreňová Alžbeta, Rožňava
Kováčová Helena, Košice
Lenhart Dušan, Vidiná
Lenhartová Valéria, Vidiná
Maryšlerová Anna, Sliač
Moravčíková Terézia, Bratislava
Mráz Ján, Liptovský Mikuláš
Pavčeková Apolónia, Prešov
Pavlusová Tatiana, Lučenec
Rajtoková Katarína, Lučenec
Struhárová Magdaléna, Košice
Štandingerová Anna, Lučenec
Szilágyiová Oľga, Lučenec
Malecký Vladimír, Poprad
Malinovská Libuša, Žilina
Martyneková Zita, Vrútky
Mazúrová Estera, Komárno
Oravcová Magdaléna, Prešov
Pilár Jarolím, Tvrdošín

Strelka Tibor, Bratislava
Tomko Albín, Košice
Varga Július, Veľký Meder
Adzimová Dana, Bratislava
Bajzík Ján, Brvnište
Bakoš Pavel, Pliešovce
Bakyta Ivan, Nováky
Blšťák Tibor, Ružomberok
Bordigová Božena, Revúca
Dugasová Regína, Hermanovce
Horváthová Františka, Senec
Jakabová Ľubica, Šurany
Janečková Anna, Senec
Kamenský Ján, Zvolen
Khúr Pavel, Bratislava
Kobelová Eva, Handlová
Konečná Jarmila, Bratislava
Lehotayová Jarmila, Lučenec
Lišková Jaroslava, Žilina
Lukáčová Soňa, Lučenec
Nagyová Eva, Bratislava
Palanová Mária, Poprad
Pojezdal Jozef Jarmila, Nimnica
Roth Andrej, Košice
Salajová Gustína, Lučenec
Soboličová Edita, Bratislava
Vandák Jozef, Suchá nad Parnou
Bránická Danka, Martin
Aratová Mária, Liptovský Mikuláš
Doval Anton, Topoľčany
Jurčová Ľudmila, Prešov
Kminiak Vladimír, Zvolen
Kubincová Eva, Mučín
Talaj Zdenko, Okoličné
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Bobocká Oľga, Bratislava
Bory Vladimír, Kežmarok
Dunčková Anna, Spišský Štvrtok
Fogaš Cyril, Liptovský Mikuláš
Harvan Marián, Košice
Hrnčárová Terézia, Veľký Lapáš
Justová Zdenka, Košice
Klinčuch Jaroslav, Bošáca
Menschyová Daniela, Bratislava
Moňoková Emília, Košice
Národová Darina, Kalinovo
Ošková Mária, Ľubeľa
Repová Helena, Lučenec
Šoltýsová Yvetta, Košice
Vertaľ Ľubomír, Giraltovce
Židziková Oľga, Humenné
Antaliczová Viera, Hontianske Tesáre
Beňo Ladislav, Liptovský Mikuláš
Cetkovská Mária, Martin
Dimmelová Dana, Čáry
Dudičová Anna, Zemplínske Hámre
Erbertová Zuzana, Brezno
Galdík Štefan, Rimavská Sobota
Gašpárková Jozefína, Púchov
Kapustová Katarína, Martin 
Krišťanová Mária, Soľ
Nagy Marián, Lučenec
Palková Jana, Banská Bystrica
Púčik Július, Poprad
Sulavíková Antónia, Žilina
Tkáčová Iveta, Humenné
Velebír Ján, Hanušovce nad Topľou

Železníková Helena, Prešov
Dučák Ján, Kežmarok
Farkaš Ľudovít , Košice
Chromý Ľubomír, Prešov
Haščáková Milada, Čeľovce
Kotmanová Henrieta, Lučenec
Kýšková Romana, Trebatice
Stehlík Rastislav, Bratislava
Vajda Jaroslav, Tvrdošovce
Dobrovská Katarína, Lučenec
Hroncová Marta, Lučenec
Chobot Jozef, Nitra
Janáková Beáta, Dolný Kubín
Kováčová Helena, Malacky
Krakovská Zuzana, Ružomberok
Kubíková Jana, Trstená
Ľališová Věra, Papradno
Moravčíková Jana, Bratislava
Novák Ján, Martin
Penxová Mária, Poprad
Potocká Marta, Považská Bystrica
Urmín Karol, Ružomberok
Sirotová Nora, Liptovský Mikuláš
Filčík Dušan, Lučenec
Kovácsová Beáta, Vojka nad Dunajom
Medveďová Margita, Banská Bystrica
Ondrejičková Ľudmila, Melčice – 
   Lieskové
Kubala Miroslav, Kysucké Nové Mesto
Seregélyová Agnesa, Moldava nad 
    Topľou
Miškovičová Mária, Tatranská Lomnica
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Spoločnosť psoriatikov a atopikov SR, Poštový priečinok 7, 
Pošta 4, 840 00 Bratislava

SLSP, a.s., Bratislava, mestská pobočka
Číslo účtu: IBAN:  SK40 0900 0000 0000 1147 7875   BIC: GIBASKBX

IČO: 00897027   DIČ: 202165273   webová stránka: www.spae.sk

Hurbaničová Terézia, prezidentka, 0905/456 002
Bergmannová Ľubica, viceprezidentka, 0904/624 460, vyroba@spn.sk

Chrenková Eva, tajomníčka, 0904/986 052, chrenkovae@gmail.com
Valovičová Eva, hospodárka, 0903/243 059, valovic@dataweb.sk

Tekauerová Zuzana, kluby, 0903/735 900, ztekauerova@gmail.com
Cetkovská Mária, hovorkyňa SPaA SR, 0905/458 328, mcetkovska@gmail.com

Klub Bratislava: Jozef Vandák, Košolná 50, 919 01 Suchá nad Parnou
Mobil: 0911/483003 E-mail: jozef.vandak@gmail.com

Klub Košice: JUDr. Cyril Betuš, Budapeštianska 46, 040 01 Košice 1
Mobil: 0904/606499 E-mail: cyrilbetus12@gmail.com

Klub Orava – Dolný Kubín: Dagmar Daňková, Matúšková 1640/14-7 026 01 Dolný Kubín 
Mobil: 0911/603 812  E-mail: dadussska@gmail.com 

Klub Považská Bystrica: Božena Smadišová , SNP 1465/98-5, 017 07 Považská Bystrica
Mobil: 0907/266 594, 0911/266 594 E-mail: smadisova@gmail.com

Klub Prešov: Mgr. Viera Miklošková, Prostejovská 7, 080 01 Prešov 
Mobil: 0908/639076  E-mail: mikaelina24@azet.sk

Klub Šaľa: Miroslav Matajs, Hlavná 13/55, 927 01 Šaľa
Mobil: 0910/163 632  E-mail: m.matajs59@gmail.com

Klub Liptovský Mikuláš: Mária Aratová, Kostolného 390/19, 031 01 Liptovský Mikuláš 
Mobil: 0907/687 417  E-mail: aratova.maria@gmail.com 

Klub Humenné – Zemplín: Marta Zobínová, Mierová 84, 066 01 Humenné 
Mobil: 0915/541 159  E-mail: zobinovamarta@gmail.com 

Klub Lučenec: Mária Gilanová, Školská 10, 985 59 Vidiná 
Tel.: 047/43 70 153 E- mail: mariagilanova@gmail.com 
Mobil: 0903/247 904; 0902/308 127 

Klub Martin: Katarína Kapustová, ul. Timravy 10/1, 036 01 Martin
Mobil: 0903/632186  E-mail: kkapustova@centrum.sk

Klub Poprad: Marek Magač, Ing., Medza 2117/6, 052 05 Spišská Nová Ves
Mobil: 0915/312 480 E-mail: magacmarek04@gmail.com

Klub Svidník: PhDr. Renáta Rusinková, Karpatská 754/7, 089 01 Svidník
Mobil: 0910/934930 /po 16:00/ E-mail: rusinkovarenata@gmail.com
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Spoločnosť psoriatikov a atopikov SR
informuje...

O všetkých dolu uvedených aktivitách budeme bližšie informovať predsedov klubov 
prostredníctvom mailu, cez www stránku resp. sa vy informujte telefonicky...
Pevne veríme, že spoločnými silami a k našej spoločnej spokojnosti zvládneme tieto naše 
dôležité aktivity. Dajme preto dohromady svoje nápady, svoje sily... 

*  Jarný deň otvorených dverí v kúpeľoch v Červenom Kláštore Smerdžonka 
sa uskutoční 10. mája 2020

* Deň kože, deň dotykov 2020 sa uskutoční 14. až 16. mája 2020 v Prešove 
*  Deň otvorených dverí detí s kožným ochorením v kúpeľoch Smrdáky 

sa uskutoční  6. júna 2020
* XVI. Kongres SDVS a ČDS sa uskutoční 11. – 13. júna 2020 hotel Patria Štrbské Pleso
* 20. jubilejný ročník medzinárodného výstupu na Portáš sa uskutoční 20. júna 2020

*  Deň otvorených dverí – Svetový deň psoriázy v kúpeľoch Smrdáky 
sa uskutoční 17. októbra 2020

*  Jesenný Deň otvorených dverí v kúpeľoch v Červenom Kláštore Smerdžonka 
sa uskutoční 18. októbra 2020

* Trh kože sa uskutoční 24. októbra 2020 v Bratislave v Eurovei
*  XXI. Smrdácke dni, odborná dermatovenerologická konferencia 

sa uskutoční 11. a 12. decembra 2020 v Prírodných liečebných kúpeľoch Smrdáky

V minulom roku poukázali 2 % z dane SPaA SR 
títo členovia, rodinní príslušníci či sympatizanti ...
Jana Moravčíková – BA, Ing. Věra Lališová a Peter Lališ – Papradno, Stanislava Ivánková – 
BA, Peter Vais – LM, Jozef Kadák – PB, Ing. Enikó Dobos – Rožňava, Ing. Vladislav Kočan – 
Snina, Emília Strýčková – BA, Renáta Horváthová – Nemčiňany, Lucia Kolkusová – Jasenica, 
Danka Kaclíková – Polomka, Lukáš Horváth – Nemčiňany, Marcela Myslivcová – PB, Ľubica 
Bergmannová – BA, MUDr. Marta Ďurišová – MT, Pavlína Horváthová – Nemčiňany, sanofi -
aventis Slovakia, s.r.o. BA, Jozef Kolek – BB, Jana Vaisová – LM, Juraj Valko – Držkovce, 
Ing. Jozef Kršiak – Topoľčany, Anna Pruknerová – LM, Marián Adamko – Šaľa, Marta Potocká 
– PB, Vladimír Smadiš – Jasenica, Božena Smadišová – PB, Rudolf Horváth – Nemčiňany, 
Katarína Skýpalová – Malacky, Ing. Laura Bušovská – BA a Beáta Polakovičová – BA. 

SPaA SR všetkým ďakuje!

Dôležité www stránky:
www.spae.sk
www.vzoprisapsoriaze.sk
www.pravdyoatopii.sk
www.bodkacik.sk
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Atopická dermatitída

Atopická dermatitída (ľudovo nazývaná aj detský ekzém) je chronické recidivu-
júce zápalové ochorenie kože detí i dospelých sprevádzané výrazným svrbením. 
Vyskytuje sa u 10 – 20 % detí a 2 – 3 % dospelých. V priemyslovo vyspelých kra-
jinách je častejšia. Ochorenie výrazne ovplyvňuje kvalitu života pacienta i rodi-
ny, najmä výrazným svrbením a nedostatkom spánku. 

Vzniká na základe genetických porúch v oblasti stavby a funkcie kože, osobitosti imu-
nitnej odpovede a porúch neurohumorálnej regulácie. V koži detí s atopickou derma-
titídou je nedostatok ceramidov, dlhoreťazcových mastných kyselín a fi lagrínu, v dô-
sledku čoho je porušená bariérová funkcia kože a vo zvýšenej miere sa z nej stráca 
voda. Suchá koža deti svrbí, preto sa škriabu, čo len podporuje zápal v koži. K tomu sa 
pridáva aj dysfunkcia imunitného systému – deti majú zvýšenú náchylnosť na kožné 
infekcie, najmä vírusové (moluská, bradavice) a bakteriálne (najmä stafylokokové), 
ich koža a tvárové dutiny sú vo zvýšenej miere osídlené stafylokokmi, sú alergické 
na niektoré potraviny a faktory vonkajšieho prostredia, napríklad na roztoče, prach, 
pele. Niektoré deti nemajú potravinovú a inhalačnú alergiu ale ochorenie sa zhoršu-
je najmä po fyzikálnych vplyvoch (napríklad nosením syntetických tkanín), stresoch, 
infekciách, požitím určitých liekov a potravín, ktoré spôsobujú uvoľnenie histamínu.

Obrázok 1. Prejavy atopickej dermatitídy u 17-ročnej pacientky

Klinické prejavy ochorenia závisia od veku, v ktorom sa prejavia. Poznáme tri 
štádiá ochorenia, pričom pacient môže prejsť všetkými fázami ochorenia, alebo 
sa niektorá z nich klinicky neprejaví. Prvé štádium choroby vzniká od dvoch me-
siacov do konca druhého roka života a má prejavy na lícach, pred ušnicami a vo 
vlasatej časti hlavy. Vznikajú svrbivé pupence s pľuzgierikmi a chrastami na zapá-
lenej spodine, s možnosťou šírenia na celú hlavu, trup i končatiny. Časté sú aj infek-
cie takto postihnutej kože. Nebezpečná je najmä infekcia vírusom herpes simplex, 
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ktorá môže ohroziť život malého pacienta. Druhé štádium ochorenia vzniká od tre-
tieho roku života po pubertu v ohyboch kože ako sú lakťové a zákolenné jamky, zá-
pästia, menej často na šiji, chrbtoch rúk a nôh. Postihnutá koža je zapálená, hrubšia, 
s pupencami, škrabancami a pri akútnom vzplanutí vzniká aj mokvanie prejavov. 
Tretie štádium je typické pre obdobie adolescencie a dospelosti, prejavy sú na čele, 
viečkach, okolo úst, na šiji a hornej časti hrudníka, kde sú hnedastočervené olupu-
júce sa zhrubnuté ložiská s chrastami po škrabaní, typický je unavený výraz tváre. 

Poznáme štyri stupne závažnosti ochorenia: 
1. mierny stupeň – má iba začervenanie, drobné olupovanie a suchosť kože, 
2.  stredný stupeň – ložiská s výrazným začervenaním a pupencami, rozškrabané, 

s opuchom, zhrubnutím, ktoré postihujú viac ako 10 % povrchu tela, 
3. ťažký stupeň – postihuje 10 – 30 % povrchu tela, a 
4. veľmi ťažký stupeň – má prejavy postihujúce viac ako 30 % povrchu tela. 

Neexistuje špecifi cká liečba pre úplne vyliečenie. Komplexnosť etiopatogenetic-
kých procesov atopickej dermatitídy vedie k nutnosti individuálneho a komplexné-
ho prístupu. 

Nutné je začať s prevenciou už pri zistení atopickej záťaže v rodine. Počas gra-
vidity sa odporúča v poslednom mesiaci vylúčiť zo stravy matky najčastejšie potra-
vinové alergény (korenené, kyslé jedlá, citrusy, aromatické ovocie a nápoje, kakao, 
čokoláda, orechy, morské plody), alergény prostredia (roztoče, prach), vyhýbať sa 
stresujúcim situáciám. Tieto pravidlá platia aj pre obdobie dojčenia, pričom vhodné 
je aj užívanie probiotík.

U detských pacientov je prvoradé zistenie a odstránenie provokačných faktorov, 
odstránenie škodlivín z domáceho i pracovného prostredia, ktoré môžu vyvolávať 
prejavy (nepoužívať detergenty a chemicky agresívne látky, odstrániť záclony, ko-
berce najmä s dlhým vlasom, vhodné sú umývateľné podlahy, nepoužívať podušky 
a periny z peria). Rovnako dôležité je nepodceňovať sezónne i klimatické vplyvy, 
a k nim prispôsobiť aj hygienu obliekania. Diétny režim často vyžaduje vylúčiť škod-
livé, dráždivé alergizujúce potraviny alebo ich zložky.

V liečbe sa využíva široká škála lokálnych prostriedkov. Vhodné sú prísadové 
olejové kúpele, dezinfekčné kúpele (z manganistanu draselného), masti a krémy tzv. 
emolienciá, ktoré zabraňujú strate vody a zvláčňujú pokožku. Emolienciá je nutné 
používať aj po odznení prejavov ochorenia, aby sa zabránilo jeho recidíve. Masti 
a krémy môžu obsahovať aj protizápalové a antiseptické prísady (ichtyol, tanín, ko-
nope). Miestne kortikoidné masti sa používajú krátkodobo pri výraznom zápale. Pri 
dlhodobej liečbe by naopak narušili kožnú bariéru a zhoršili stratu vody, preto sa na 
dlhodobejšiu lokálnu liečbu používajú lokálne imunomodulanciá (pimecrolimus, tac-
rolimus), kým prejavy neustúpia. Vhodné je ich použitie aj v prevencii recidív na 
predtým postihnuté miesta počas víkendov. 
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Z celkovej liečby sa používajú antihistaminiká pôsobiace proti svrbeniu. Vhod-
ná je aj podporná liečba probiotikami. Na terapiu pridruženej bakteriálnej infekcie 
sa podávajú antibiotiká. Pri súčasnej infekcii vírusom herpes simplex možno použiť 
celkové antivirotiká, niekedy aj s nutnosťou hospitalizácie v nemocnici. V prípade 
veľmi ťažkých prejavov atopickej dermatitídy je niekedy nutné podávanie imuno-
supresív alebo biologickej liečby. 

Dôležité miesto v terapii atopickej dermatitídy má aj fototerapia ultrafi alovým žia-
rením (UVA, UVA1, UVB 311 nm, PUVA) a klimatická liečba (pobyty pri mori, na 
horách). Balneoterapia atopickej dermititídy sírovodíkovou minerálnou vodou je na 
Slovensku známa a používaná desaťročia. Je vhodná pre deti od troch rokov veku. 
Vplyv sírovodíkových kúpeľov sa vysvetľuje biochemickým pôsobením sírovodíka 
na bunkovej úrovni a vplyvom na imunitný systém. Už voľným okom sa dá po niekoľ-
kých minútach sírovodíkového kúpeľa zistiť prekrvenie kože spôsobené dilatáciou ar-
teriálnej i kapilárnej zložky. Začervenanie je presne ohraničené čiarou ponoru a vzni-
ká už pri koncentrácii sírovodíka 40 – 60 mg na liter vody aj v chladnej vode i na koži 
denervovanej. Teplota kože sa pritom zvýši o 0,5 – 1°C. Tým sírovodík ovplyvňuje 
prekrvenie a trofi ku všetkých zložiek kože, ich metabolické funkcie a urýchlenie re-
zorbcie patologických infi ltrátov. Mechanizmus antimikrobiálneho účinku sa vysvet-
ľuje priamym účinkom sírovodíka – t. j. odoberaním kyslíka mikroorganizmom. Zá-
roveň kúpele v sírovodíkovej vode značne zmenšujú pocit svrbenia a znižujú citlivosť 
na bolesť každého druhu (o 30 – 40 %). Taktiež je po liečbe sírovodíkovými kúpeľmi 
pozorovaný aj sekundárny preventívny účinok, to znamená, že sa predĺži bezprízna-
kové obdobie ochorenia. Po štvortýždňovej kúpeľnej liečbe trvá aj viac ako pol roka, 
samozrejme v závislosti od ďalšieho režimu po kúpeľnej liečbe.

Ilustračné foto

Výsledok liečby závisí nielen od skúseností ošetrujúceho lekára, ale aj od dobrej 
spolupráce pacienta a jeho rodiny. A aj napriek pokroku vo výskume liečby atopickej 
dermatitídy je v neposlednej rade pri tomto dlhotrvajúcom chronickom ochorení dô-
ležitou a nevyhnutnou súčasťou liečby i pacientova každodenná starostlivosť a zod-
povednosť za vlastné zdravie. 

MUDr. Alena Korenčíková
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Biologická liečba – etická dilema
prof. MUDr. Mgr. Miloš Jeseňák PhD. MBA. Dott.Ric. MHA
odborný garant

Etické dilemy biologickej liečby
V súvislosti s biologickou liečbou sa často okrem prívlastkov „účinná“ či „bezpeč-

ná“ stretneme aj výrazmi „nákladná“ či „drahá“. Hovoriť o cene liečby je obzvlášť pri 
závažných ochoreniach veľmi citlivá a do istej miery aj kontroverzná vec. Keď si totiž 
pravidelne a najmä dlhé roky platíte zdravotné poistenie, akosi prirodzene očakávate, 
že vám bude poskytnutá tá najlepšia liečba za nulový alebo prinajhoršom za znesiteľ-
ný doplatok. Ak sa tak ale nestane, prirodzene sa vynárajú otázky, hnev a sklamanie.

Hneď na úvod však treba povedať, že pri všetkej snahe žiaden štát – ani ten naj-
bohatší – nemá na to, aby všetkým svojim občanom zabezpečil všetky najnovšie lieky 
a technológie, ktoré súčasná medicína prináša. Preto sa v tomto článku budeme sna-
žiť pozrieť sa na túto tému s chladnou hlavou a vysvetliť, ako to s cenami a úhrada-
mi liekov naozaj funguje.

Ako funguje úhrada liekov na Slovensku?
Slovenský zdravotnícky systém funguje na princípe solidarity. To znamená, že 

doň platíme pravidelne všetci, no nikto z nás si v ňom nevytvára nejaké vlastné naspo-
rené „konto“. Práve naopak: aktuálne fi nančné zdroje sa využívajú na úhradu liečby 
tých, ktorí to momentálne potrebujú. Aj keď sa nám to v niektorých prípadoch môže 
zdať nespravodlivé, je to tak preto, lebo liečba závažných či dlhodobých ochorení je 
mnohokrát drahšia než to, čo by sme si boli schopní nasporiť hoci aj za celý život.

Zdravotnícky systém tak môže v každom okamihu prerozdeliť na zdravotnú sta-
rostlivosť, vrátane liekov, len toľko fi nančných prostriedkov, koľko sa v ňom nachá-
dza. Dnes je situácia taká, že vďaka obrovskému pokroku v medicíne a technológiách 
sa za posledné roky na trh dostáva čoraz viac a čoraz drahších diagnostických a lie-
čebných postupov, pričom zdroje v zdravotníctve až tak rýchlo nerastú.

Na jednej strane sa síce tešíme zo zvyšujúcej sa životnej úrovne a zvyšujúcich sa 
platov, vďaka čomu sa zvyšujú aj príspevky do zdravotného poistenia. Na druhej stra-
ne však so zvyšujúcim sa vekom ľudí, ktorý sa nám darí dosahovať práve vďaka mo-
derným liekom, lepšej diagnostike a kvalitnejšej zdravotnej starostlivosti, sa znižuje 
celkový objem fi nancií v zdravotníctve, ktoré treba kompenzovať z iných zdrojov. Pý-
tate sa, ako je to možné?

Poistenci štátu – etické dilemy
Dôchodcovia, invalidní dôchodcovia, nezamestnaní alebo deti patria medzi tzv. po-

istencov štátu. Keďže nemajú vlastný príjem, zdravotné poistenie za nich platí štát. Ten-
to príspevok je výrazne nižší ako u zamestnaných ľudí, ale – paradoxne – je to práve tá 
skupina, ktorá čerpá najviac zdravotnej starostlivosti, a teda aj fi nančných zdrojov zo 
spoločného balíčka. Čo však neznamená, že by na túto zdravotnú starostlivosť nemali 
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právo, práve naopak. Je to však dôvodom dlhodobej diskusie okolo zvyšovania príspev-
ku štátu za svojich poistencov, ktorú ste už pravdepodobne zachytili v médiách.

Cena biologických liekov
Biologické lieky patria v súčasnosti medzi tie najnákladnejšie v systéme. Ich cena 

je ovplyvnená nákladmi na výskum a vývoj, ako aj náročným výrobným procesom 
a potrebou neustálej kontroly výrobného procesu, ako aj distribúcie liekov. Už sa-
motný výskum a vývoj liekov, ktorý trvá v priemere 10 – 20 rokov, môže predstavo-
vať stovky miliónov eur. Ďalšie investície podobného rozsahu sú potrebné na rozsiah-
le testovanie na počítačových a zvieracích modeloch a následne aj na klinické skú-
šania na ľuďoch, aby sa preukázalo, či je potenciálna nová liečba účinná a bezpečná.

Iba jedna z mnohých molekúl pritom prejde týmto náročným testovaním a dosta-
ne sa do klinickej praxe. Obrovské náklady sú spojené aj s budovaním výrobných ka-
pacít, samotným procesom výroby, distribúciou a kontrolnými procesmi. Keďže pri 
inovatívnych liekoch často ide o technológie, ktoré tu doposiaľ neboli, ďalšie investí-
cie smerujú aj do vzdelávania všetkých, ktorí s nimi akokoľvek prichádzajú do styku. 
Výsledkom je, že cena biologických liekov sa pohybuje niekedy v stovkách, inokedy 
až v tisíckach eur mesačne. A to aj napriek tomu, že naša legislatíva stanovuje, že kaž-
dý liek, ktorý je kategorizovaný, na slovenskom trhu nesmie mať vyššiu cenu, ako je 
priemer troch najnižších cien v krajinách Európskej únie.

Životný cyklus liekov
Cenu lieku v praxi výrazne určuje to, aké náklady musela farmaceutická spoločnosť 

investovať na jeho vývoj. Aby táto spoločnosť mohla ďalej existovať a investovať fi nancie 
do vývoja ďalších inovatívnych liekov, potrebuje v prvom rade získať tieto náklady späť. 
Preto sú originálne lieky chránené patentom alebo trhovou exkluzivitou (v priemere asi 10 
rokov), ktoré zabezpečia, aby si výrobca dokázal zarobiť naspäť peniaze, ktoré do vývoja 
daného lieku investoval. Tak, ako aj pri iných technologických novinkách – napríklad dnes 
už všetkým známych mobilných telefónoch – však platí, že aj cena biologických liekov je 
najvyššia na začiatku a potom postupom času klesá. Situácia sa však zásadne mení, keď 
patent alebo trhová exkluzivita originálneho biologického lieku vypršia. Dňom ich vypr-
šania totiž môžu na trh vstúpiť ďalší výrobcovia, ktorí začnú liek vyrábať na základe zís-
kanej receptúry alebo výrobného postupu. Tieto lieky voláme biologicky podobné lieky.

Čo sú biologicky podobné lieky?
Názov biologicky podobný pochádza z toho, že živé organizmy (bunky), ktoré sa 

používajú na výrobu biologických liekov ako takých, sú ako každé iné živé organiz-
my unikátne a táto unikátnosť vnáša do štruktúry vytvorených liečiv isté rozdiely. Prá-
ve preto nie je možné absolútne skopírovať dané originálne liečivo, ale je možné vy-
tvoriť jeho „podobnú“ verziu. Tieto lieky však prechádzajú ďalším testovaním, ktoré 
musí preukázať, že biologicky podobný liek má účinnosť a bezpečnosť porovnateľnú 
s originálnym liekom. Výhodou biologicky podobných liekov je, že vstupujú do sys-
tému úhrad s nižšou cenou, než je cena originálneho biologického lieku.
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Téma biologicky podobných liekov si určite zaslúži, aby sme jej venovali patričnú 
pozornosť, preto sa jej budeme viac venovať v ďalších článkoch v tejto sekcii. Dôvo-
dom, prečo o tom hovoríme v súvislosti s našou dnešnou témou je, že biologicky po-
dobné lieky nám prinášajú čiastkové riešenie problému, ako sprístupniť fi nančne ná-
ročnú liečbu viacerým pacientom s porovnateľným výsledkom liečby.

Prečo je také dôležité hovoriť o cene liekov?
A tu sa dostávame znova k pálčivej téme, ktorú sme otvorili na začiatku. Máloko-

mu z nás sa páči, keď sa pri závažných ochoreniach, pri ktorých sa mnohokrát použí-
va práve biologická liečba, spomína slovo cena. Mohli by sme dokonca povedať, že 
je neetické hovoriť o cene, keď taká liečba zachraňuje životy. Treba si ale uvedomiť 
aj tú druhú stranu. A to, že navzdory všeobecne zaužívanej predstave, že zdravotníc-
tvo je „zadarmo“, žiaľ, nie je to pravda. Za všetko sa platí a keď nie my, tak to za nás 
platí štát, poisťovňa, niekto, kto spravuje fi nančné prostriedky v systéme.

Pritom ani slovenský, ale ani žiadny iný zdravotnícky systém na svete nemá ne-
obmedzené fi nančné zdroje. Prehnane povedané, znamená to, že si nemôže dovoliť 
kúpiť desať liekov po milióne eur, ak má celoročný rozpočet desať miliónov eur. Ne-
ostalo by totiž na liečbu ostatných pacientov, ktorí potrebujú menej nákladné lieky. 
Čo však môže, je nastaviť pravidlá tak, aby nastavil čo najspravodlivejší systém a pra-
vidlá na to, aby sa drahé lieky mohli dostať k čo najväčšiemu počtu pacientov, ktorí 
z nich môžu mať úžitok.

Indikačné obmedzenia nie sú samoúčelné
V tomto smere zohrávajú dôležitú úlohu práve indikačné obmedzenia, o ktorých sme 

už písali. Ich cieľom je zabezpečiť, aby sa biologická liečba dostala výlučne k tým pacien-
tom, u ktorých je vysoký predpoklad, že bude mať požadovaný efekt a že z nej môžu vyťa-
žiť maximum. V prípade biologickej liečby nie je priestor na experimentovanie typu – vy-
skúšame a uvidíme… Pred nastavením liečby je tiež potrebné vylúčiť akékoľvek kontra-
indikácie – t. j. faktory, ktoré by mohli byť príčinou, že biologická liečba nebude dostatoč-
ne účinná alebo že by dokonca mohla pacientovi nejakým spôsobom uškodiť.

Nepodliehajme mýtom
Aby sa biologické lieky dostali pokiaľ možno čo najväčšiemu počtu pacientov, 

je potrebné uvažovať o liekoch aj v ekonomických súvislostiach. Na jednej strane 
je tu štát a jeho požiadavka, aby ceny pre Slovensko neboli vyššie ako priemer troch 
najnižších v EÚ – čo platí rovnako pre originálne, ako aj biologický podobné lieky. 
Na druhej strane, hoci sa vám to možno nezdá, k lepšiemu využívaniu fi nančných 
prostriedkov v zdravotníctve vedia prispieť aj sami pacienti. A to práve tým, keď si 
hľadajú o svojej liečbe fakty z overených odborných zdrojov a nie zo zdrojov, ktoré 
vytvárajú mýty. Pokiaľ sa preto znova dostanete do pochýb ohľadom biologickej lieč-
by, neváhajte sa obrátiť na svojho lekára či lekárnika, ktorí s touto liečbou pracujú. 
Práve tí vám totiž vedia podať odborné informácie namiesto mýtov.

Slovenský pacient
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Biologická liečba jej prínos, 
riziká a trendy vo vývoji

Biologická liečba je dnes považovaná za trend v medicíne či za liečbu budúc-
nosti. Najmä v oblasti neliečiteľných a ťažkých chronických ochorení, kde štan-
dardná liečba neprináša želané výsledky. O biologickej liečbe, jej prínose, rizi-
kách a trendoch vo vývoji, sme sa rozprávali s odborným garantom nášho seriá-
lu doc. MUDr. Milošom Jeseňákom, PhD.

Prečo považujete za dôležité venovať téme biologickej liečby špeciálnu pozor-
nosť a hovoriť o nej?

Biologická liečba je čoraz častejšou súčasťou liečebných protokolov rôznych 
chronických aj závažných ochorení. Tak, ako sa kedysi biologická liečba začala pou-
žívať v endokrinológii, tak sa postupne infi ltrovala do reumatológie, imunológie, he-
matoonkológie, dermatológie. Dnes naozaj už takmer nenachádzame odbor, v ktorom 
by sa nevyskytovala nejaká forma biologickej liečby.

Často sa biologická liečba začína používať v liečbe ťažkých foriem ochorení, pri 
ktorých konvenčná alebo štandardná liečba, ktorá sa donedávna používala, zlyhala 
alebo nemala dostatočný účinok.Na druhej strane, používanie biologickej liečby čas-
to vzbudzuje zbytočné obavy alebo strach pacientov, či je takáto liečba naozaj nevy-
hnutná, či je bezpečná, či nesie nejaké riziká. Práve z týchto dvoch dôvodov je nevy-
hnutné o tom rozprávať a edukovať.

Čo priniesla biologická liečba pre Vás ako pre lekára? 
Biologická liečba znamená pre každú špecializáciu trošku niečo iné. Máme špe-

cializácie, ktoré sa s biologickou liečbou stretávajú už desiatky rokov, ako napríklad 
endokrinológovia, ktorí používajú inzulín alebo niektoré iné hormóny. Potom sú tu 
špecializácie, kde je biologická liečba relatívne nová alebo daná špecializácia nemá 
až toľko prípravkov, také široké portfólio. Takže pre mňa ako lekára závisí prínos 
biologickej liečby aj od toho, ktoré ochorenia chcem liečiť.

Z tých pozitívnych vecí však pre mňa biologická liečba znamená predovšetkým 
to, že naozaj prichádza pomoc pre pacientov pri ochoreniach alebo štádiách ochorení, 
ktoré sme doteraz nedokázali dostatočne zvládnuť pomocou klasickej liečby. Alebo, 
že napriek vysokým dávkam liekov sme neboli schopní dosiahnuť kontrolu nad da-
ným ochorením. V takýchto prípadoch nastupuje biologická liečba.

Dnes už sú dokonca ochorenia, kde sa biologická liečba dostáva ako úplne prvá 
v liečbe, čiže hneď, keď dané ochorenie diagnostikujeme. Biologická liečba už teda 
nie je niečím rezervným, zásobným. Čím skôr sa nasadí, tým skôr dokáže pacien-
ta vrátiť do plnohodnotného života a zabrániť dlhodobým následkom neliečeného 
ochorenia. Väčšinou sú to napríklad niektoré raritné formy geneticky podmiene-
ných ochorení.
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Pre mňa osobne, keďže som klinický imunológ, je samotná biologická liečba veľ-
mi zaujímavá, pretože priamo odráža čoraz lepšie chápanie podstaty niektorých ocho-
rení, rôzne mechanizmy, ktoré spôsobujú, že dané ochorenie vzniká alebo sa rozvíja. 
A práve na základe týchto nových poznatkov dochádza k rozvoju cielenej biologic-
kej liečby. Nemenej dôležité je to, že jednotlivé nástroje alebo formy výroby biolo-
gickej liečby sú opäť založené na zložitých imunologických postupoch či laboratór-
nych experimentoch.

Biologická liečba je naozaj priamo spojená s imunológiou od samého začiatku, 
z hľadiska vývoja, výroby, ale predovšetkým z hľadiska liečby imunitne podmiene-
ných ochorení. Keď si vezmeme ochorenia reumatologické, hematologické, onkolo-
gické, dermatologické a pod., prakticky väčšina z nich je imunitne podmienená. Pre-
to je biologická liečba zameraná z veľkej časti na ovplyvňovanie fungovania imunit-
ného systému.

Takým drobným negatívom je, že biologická liečba nesie so sebou veľké fi nanč-
né náklady, a s tým súvisí aj ďalšia administratívna záťaž – potreba komunikácie s po-
isťovňami, vypisovania výnimiek, opakované kontroly pacienta, dodržiavanie doby 
schválenia danej biologickej liečby a pod. Ten benefi t, ktorý táto liečba prináša, však 
určite zatieňuje takéto drobnosti, ktoré lekára vyťažujú časovo.

Aké diagnózy alebo akí pacienti končia vo Vašich rukách? 
Ak by som to mal povedať jednou vetou, my, klinickí imunológovia a alergológo-

via, máme v súčasnosti niekoľko foriem biologickej liečby, ktorá je určená na liečbu 
ťažkých alergických ochorení, ako aj vrodených porúch imunity.

Na jednej strane je to biologická liečba určená na liečbu ťažkých alergických 
ochorení, ako ťažká bronchiálna astma. Ide o pacientov, u ktorých napriek vysokým 
dávkam inhalačnej liečby či systémovej liečbe kortikoidmi, nie sme schopní dosiah-
nuť kontrolu nad ich ochorením.

V súčasnosti máme v týchto indikáciách dostupných približne štyri alebo päť mo-
lekúl biologickej liečby, ktoré dokážu podľa konkrétneho typu astmy dosiahnuť u pa-
cientov kontrolu ich ochorenia.

Druhá biologická liečba, ktorú používame, je určená na liečbu ťažkého ekzému. 
Je to momentálne novinka, ktorá prichádza na Slovensko, a je určená pre pacien-
tov, ktorí neodpovedajú dostatočne na iné možnosti, či už imunosupresíva, kortikoi-
dy a iné lieky.

Z kožných ochorení ešte biologickú liečbu používame v manažmente chronickej 
spontánnej žihľavky, kde funguje neuveriteľne rýchlo a účinne prakticky u všetkých 
pacientov s nedostatočnou odpoveďou na inú, často vysokodávkovú antialergickú 
liečbu.
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Obr. Prejav urtikárie /žihľavky/

Tretia skupina biologickej liečby, s ktorou sa stretávam ako imunológ, sa používa 
pri vrodených poruchách imunity. Sú to napríklad tzv. periodické syndrómy horúčok, 
čo sú veľmi zriedkavým ochorením v našich podmienkach. Pacienti sa v týchto prípa-
doch priamo liečia biologickou liečbou, ktorá zabezpečí kontrolu nad ochorením, vy-
miznutie príznakov horúčky, bolesti kĺbov, brucha a podobne.

V neposlednom rade je tu biologická liečba, ktorá slúži na liečbu protilátkových 
porúch imunity. Istou formou biologickej liečby sú aj prípravky, ktoré sa vyrábajú 
z darcovskej plazmy, či už sú to protilátky, niektoré inhibičné faktory, ktoré vieme po-
užiť v liečbe hereditárneho angioedému. Čiže ten alergológ alebo klinický imunológ 
používa biologickú liečbu tak v prípade ťažkých alergických ochorení, ako aj u vro-
dených porúch imunity.

Spomínali ste, že biologická liečba sa používa aj na onkologické, reumatické či 
kožné ochorenia. Čo majú tieto ochorenia spoločné?  

Principiálne všetky tieto ochorenia, teda väčšina z nich, sa radí do veľkej skupiny 
tzv. imunitne podmienených ochorení. To znamená, že priamo súvisia s nejakou po-
škodenou alebo zmenenou funkciou imunitného systému. Tieto ochorenia môžu mať 
v podstate dve stránky. Buď sú to ochorenia alebo stavy, keď je imunitný systém nad-
merne aktívny, čo sú práve alergické ochorenia, ktoré som spomínal, alebo tzv. autoi-
munitné ochorenia, ktoré u nás majú v rukách najmä reumatológovia.

Na druhej strane máme stavy, keď imunitný systém funguje nedostatočne. Vte-
dy hovoríme o vrodených alebo získaných poruchách imunity a o stavoch, ktoré vedú 
k rozvoju nádorových ochorení. Tieto ochorenia majú v rukách klinickí imunológo-
via alebo hematoonkológovia. V tomto prípade je biologická liečba zameraná práve 
na podporu protinádorovej imunity alebo je priamo zameraná proti nádorovému tka-
nivu, ktoré dokáže zlikvidovať a zneškodniť v organizme.

Takže aj keď sa jednotlivým ochoreniam venujú odborníci z rôznych špecializácií, 
prípadne v mnohých prípadoch aj spoločne, to, čo ich spája, je práve biologická lieč-
ba zameraná na konkrétne imunitné procesy v organizme.
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Ako reagujú pacienti, keď sa dozvedia o potrebe biologickej liečby pre nich? 
Tu asi možno rozdeliť pacientov do niekoľkých skupín. Niektorí pacienti dopo-

siaľ nepočuli o biologickej liečbe, a keď začíname o tejto možnosti hovoriť, väčšinou 
sa im snažíme vysvetliť, že existujú možnosti veľmi špecifi ckej cielenej liečby, kto-
rá by im mohla pomôcť  dosiahnuť kontrolu nad ochorením, ktorú sa nám nepodarilo 
dosiahnuť pomocou štandardnej liečby.

Potom je tu skupina pacientov, ktorí sa už stretli s nejakou formou biologickej 
liečby a na základe toho majú isté obavy, keďže máme určité skupiny biologických 
liekov, ktoré majú aj svoje riziká. Tým sa snažíme vysvetliť, že každý liek, či už che-
mický alebo biologický, má isté možnosti nežiaducich účinkov, resp. isté riziká, kto-
ré so sebou nesie. Tie sú však väčšinou zanedbateľné v porovnaní s benefi tmi, ktoré 
pre pacientov liečba prináša.

 Potom máme tretiu skupinu pacientov, ktorí plne dôverujú svojmu lekárovi a reš-
pektujú postupy, ktoré lekár zvolil na základe svojich skúseností, klinických vedo-
mostí, laboratórnych nálezov, poprípade iných špecifík ochorenia a zdravotného sta-
vu konkrétneho pacienta.

Máme teda pacientov, ktorí sú trochu vyplašení, alebo povedzme, majú obavy či 
rešpekt. Tie sa väčšinou spájajú s tým, že majú pocit, že keď sa povie biologická lieč-
ba, tak už je to koncové štádium ochorenia, že biologická liečba znamená, že už po-
maly nad nimi lámeme palicu.

 Treba však povedať, že mnohé z ochorení dokážeme práve pomocou biologickej 
liečby dostať pod kontrolu a pacient sa zaradí do plnohodnotného kvalitného života 
a môže žiť úplne normálny život primeranej dĺžky tak ako zdravý jedinec.

Neplatí to však samozrejme rovnako pre všetky ochorenia. Zatiaľ, kým my, v imu-
nológii alebo v reumatológii, naozaj biologickou liečbou vrátime pacienta späť do ži-
vota, v prípade hematoonkologickej alebo onkologickej liečby hovoríme najmä o pre-
dĺžení života pacienta. Niekedy ide o niekoľko mesiacov, inokedy o pár rokov. To však 
tiež nie je vôbec málo, najmä keď liečba umožní zlepšiť pacientovi zároveň aj kvalitu 
jeho života. Biologická liečba v týchto prípadoch teda dokáže tiež zabezpečiť istú kon-
trolu nad ochorením a minimálne spomaliť jeho progresiu. A to často práve v terminál-
nych, resp. ťažkých štádiách nádorových ochorení, kde iné možnosti zlyhávajú. Avšak 
dokonca aj v onkológii existujú pacienti, ktorí sa vyliečili pomocou biologickej liečby.

Čo sú podľa Vás teda tie najpodstatnejšie veci, ktoré by pacienti mali vedieť 
o biologickej liečbe?

V prvom rade treba povedať, že liečba, ktorá sa dostáva do klinickej praxe, je na-
ozaj odskúšaná na relatívne veľkých počtoch pacientov, čiže ju všeobecne môžeme 
považovať za bezpečnú. Samozrejme, každý z liekov nesie isté riziko vedľajších prí-
hod. Opäť však zdôrazňujem, že benefi t pre daného pacienta je neporovnateľne väčší, 
ak berieme do úvahy nežiaduce účinky týchto liekov.

Navyše, pri správnom manažmente, dobrom sledovaní pacienta, pri vyhodnotení 
všetkých rizík, a zabezpečení všetkých preventívnych postupov, ktoré existujú pred 
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samotným nasadením biologickej liečby, dokážeme v podstate úplne minimalizovať 
nežiaduce účinky tejto liečby.

 Medzi štandardné postupy pred nasadením biologickej liečby patrí napríklad 
správna indikácia, vylúčenie niektorých chronických infekcií, ako napr. tuberkulóza, 
alebo je to očkovanie pacientov proti ovčím kiahňam či inými chýbajúcimi vakcína-
mi. Pretože treba povedať, že tie najčastejšie nežiaduce účinky spojené s biologickou 
liečbou sa spájajú práve so zvýšeným rizikom infekcií.

Lekár, ktorý lieči biologickou liečbou, na základe svojich skúseností vie presne, čo má 
urobiť, aby predchádzal infekciám. A pokiaľ sa u pacienta nejaká infekcia rozvinie, mal 
by prísť k lekárovi na skorú kontrolu, aby mohol vyhodnotiť potrebu ďalších opatrení.

Na čo by sa pacienti mali pripraviť pred začiatkom užívania biologickej liečby?
Sú asi také dve základné veci, na ktoré by pacienti na biologickej liečbe mali byť 

pripravení. Tou prvou je, že v mnohých prípadoch sa liečba podáva v nemocničných 
alebo v iných špecializovaných centrách biologickej liečby. Nie je určená pre domá-
cu liečbu, keďže pri niektorých formách môže hroziť povedzme alergická reakcia.

Druhou zásadnou vecou je, že vzhľadom na fi nančnú náročnosť liečby sa treba pri-
praviť na náročnejší proces schvaľovania liečby či kontroly pacienta. S tým môže sú-
visieť zvýšená frekvencia odberov a vyšetrení, ktoré sú potrebné na to, aby bolo odsle-
dované správne podávanie biologickej liečby, jej účinnosť, ale aj bezpečnosť pacienta.

Ako vidíte trend vývoja biologickej liečby do budúcnosti?
Musím povedať, že ten trend je pre mňa veľmi fascinujúci. Najmä keď hovoríme 

o pravej biologickej liečbe, tzn. monoklonových protilátkach či niektorých regulač-
ných bielkovinách, ktoré sa začali vyrábať veľmi špecifi ckými technológiami.

Čoraz častejšie sa, napríklad, najmä v prípade niektorých vrodených ochorení, 
začína hovoriť o biologickej liečbe, ktorá používa živé bunky konkrétneho pacienta 
z jeho imunitného systému. Prípadne rôzne vírusové nosiče, do ktorých sa včlení kon-
krétny gén, ktorý potom dokáže u daného pacienta opraviť jeho poškodenú funkciu. 
Tých ochorení, ktoré sa takto liečia, je však zatiaľ veľmi málo.

Biologická liečba sa však mení nielen z hľadiska foriem využitia, ale jednoznačne 
sa zlepšuje aj jej bezpečnosť. Moderné prípravky sú vysoko bezpečné a veľmi dob-
re odsledované. Súvisí to do istej miery aj s tým, že sa mení aj zameranosť biologic-
kej liečby. Na začiatku boli biologiká zamerané skôr všeobecne, mohli zasahovať do 
viacerých procesov v imunitnom systéme, kým dnešné moderné biologiká sú často 
zacielené proti konkrétnej jednej molekule, ovplyvňujú konkrétne jeden patologický 
proces. Nemajú tak vplyv na iné systémy, ktoré by mohli byť pôvodnými biologika-
mi ovplyvnené, a s tým súvisí aj znižovanie rizika nežiaducich účinkov týchto liekov.

Veľmi často sa v súvislosti s biologickou liečbou používa pojem monoklonové 
protilátky. Čo to vlastne je, aký je ich mechanizmus?

Termínom protilátka sa inak označuje aj imunoglobulín, ktorý je nevyhnutnou sú-
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časťou nášho imunitného systému. V našom organizme ich máme niekoľko typov 
a bunky v imunitnom systéme si ich prirodzene tvoria. Protilátky majú jednu dôle-
žitú vlastnosť, že viažu niektoré špecifi cké štruktúry molekuly. Práve monoklonové 
protilátky využívajú túto schopnosť našich prirodzených protilátok. Dnes už v laboa-
tórnych podmienkach vieme vyrobiť konkrétnu protilátku, ktorá je vysoko špecifi cky 
zameraná proti nejakej konkrétnej štruktúre, receptoru, bielkovine alebo molekule, 
ktorej činnosť dokáže ovplyvniť. Termín monoklonová znamená, že pochádza z jed-
ného klonu, jednej konkrétnej bunkovej línie (jeden klon = „monoklon“) a je zamera-
ná proti jednému konkrétnemu cieľu v organizme.

Mohli by ste nám priblížiť jeden konkrétny príklad, čo môže byť napríklad tým 
cieľom v organizme?

Môže to byť napríklad molekula tumory nekrotizujúceho faktora (TNF) alfa. Ide 
o veľmi dôležitú prozápalovú zlúčeninu, ktorá sa prirodzene vyskytuje v organizme. 
Jej výskyt sa nadmerne zvyšuje napríklad počas nádorových, zápalových či infekč-
ných ochorení. Jeho nadmerná tvorba je zodpovedná napríklad za vznik reumatických 
ochorení. Keď vyrobíme monoklonovú protilátku, ktorá bude priamo viazať moleku-
lu TNF v krvi, zabránime tomu, aby sa naviazala na receptor a vyvolala tak nežiadu-
ce biologické účinky. Iný mechanizmus môže byť aj taký, že samotná monoklonová 
protilátka je zameraná práve proti receptoru. To znamená, že zablokuje receptor a za-
bráni tak, aby sa naňho naviazala konkrétna molekula, ktorá je príčinou zdravotné-
ho problému.

Potom máme napríklad monoklonové protilátky proti interleukínu 1. Je to opäť 
veľmi dôležitý zápalový cytokín, ktorý sa nadmerne tvorí v prípade periodických ho-
rúčok. Ďalej máme monoklonové protilátky proti niektorým znakom na povrchu ná-
dorových buniek. Tým, že ich monoklonová protilátka rozpozná a označí, zabezpe-
čí tak želanú reakciu imunitného systému, ktorý ju následne rozpozná a zlikviduje.

Aké sú podľa vás v súčasnosti najväčšie výzvy spojené s biologickou liečbou?
Jednoznačne ide o zvyšovanie bezpečnosti pacienta, stanovenie konkrétnej pozí-

cie danej biologickej liečby v liečbe daného konkrétneho ochorenia. Lebo sú ocho-
renia, pri ktorých máme biologickú liečbu ako tretí krok, štvrtý krok, druhý krok, ale 
sú ochorenia, kde je biologická liečba hneď prvou voľbou v liečbe daného ochorenia.

S tým je spojený aj mimoriadne dlhý a náročný proces od zrodenia biologických 
liekov až po ich zaradenie do klinickej praxe. Toto môže trvať často aj 10, 15 alebo 20 
rokov. Je to práve kvôli tomu, aby ten liek bol dobre odsledovaný, bol jasne dokázaný 
jeho benefi t pre pacientov. Dobrou správou je, že aj napriek tomu sa do klinickej pra-
xe dostáva stále viac molekúl určených na liečbu širokého spektra ochorení.

Nové molekuly, ktoré prichádzajú, sú čoraz viac špecifi cké, sú konkrétne zamera-
né proti jednej drobnej štruktúre a nemajú výrazné nežiaduce účinky, ktoré vyplývali 
pôvodne z toho, že ovplyvňovali aj pozitívne procesy v organizme.

doc. MUDr. Miloš Jeseňák, PhD., MBA. Dott.Ric., MHA; Slovenský pacient



H E L I        S  1/2020

20 XV. Snem delegátov SPaA SR

Zápisnica z rokovania XV. Snemu delegátov SPaA SR
zo dňa 22. 11. 2019 Kúpele Červený Kláštor Smerdžonka

 

Prítomní: prezenčná listina
Program:
 1. Otvorenie Snemu, program rokovania Snemu
 2. Voľba zapisovateľov, overovateľov, voľba pracovných komisií 
 3. Správa o činnosti SPaA SR (ďalej len Spoločnosť) od XIV. Snemu
 4. Správa o hospodárení Spoločnosti a činnosti revíznej komisie od XIV. Snemu
 5. Správy o činnosti jednotlivých klubov
 6. Správa mandátovej komisie 
 7. Prerokovanie a schválenie návrhu rozpočtu SPaA SR na roky 2020 a 2021 
 8. Voľby členov výkonného výboru a revíznej komisie
 9. Rôzne, diskusia, námety činnosti na nastávajúce obdobie
10. Správa návrhovej komisie, uznesenie Snemu
11. Záver

K bodu č. 1 – Otvorenie Snemu, program rokovania Snemu
Zasadanie Snemu otvorila hovorkyňa Spoločnosti Mária Cetkovská. Privítala prítomných de-
legátov na XV. Sneme SPaA SR (ďalej len Snem) a hosťov z Českej spoločnosti psoriatikov 
a ekzamatikov pani Hanu Přikrylovú a Zdeňku Matyášovú. Slovo dala Ľubici Bergmannovej, 
ktorá ďalej viedla rokovanie Snemu. Delegátom predložila návrh programu zasadnutia Snemu. 
Program Snemu delegáti jednomyseľne schválili. 

K bodu č. 2 – Voľba zapisovateľov, overovateľov, voľba pracovných komisií 
Ľubica Bergmannová informovala, že na základe prezentovaných členov je možné pristúpiť
k hlasovaniu a predložila návrh pracovných komisií Snemu. 
Za zapisovateľov boli navrhnutí: Katarína Kapustová a Eva Nagyová. 
Za overovateľov boli navrhnutí: Mária Kucháreková a Jozef Vandák. 
Zapisovateľov a overovateľov delegáti jednomyseľne schválili.
Mandátovú komisiu v zložení: Mária Aratová, Marcela Myslivcová a Miroslav Matajs
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Volebnú komisiu v zložení: Cyril Betuš, Marta Zobínová a Viera Miklošková 
Návrhovú komisiu v zložení: Cyril Betuš, Renáta Rusinková a Božena Smadišová 
Mandátová, volebná a návrhová komisia bola delegátmi Snemu jednomyseľne schválená v na-
vrhovanom zložení.
Predseda volebnej komisie JUDr. Cyril Betuš predložil návrh k spôsobu uskutočnenia volieb 
Výkonného výboru (ďalej len VV) a revíznej komisie (ďalej len RK) s tým, že môžu byť taj-
né alebo verejné. Informoval, že volebná komisia odporúča verejné. Delegáti Snemu jednomy-
seľne schválili verejné voľby.

K bodu č. 3 – Správa o činnosti SPaA SR (ďalej len Spoločnosť) od XIV. Snemu
Príhovor predniesla prezidentka Spoločnosti Terézia Hurbaničová. 
Vážení členovia Spoločnosti, milé dámy, milí páni, vážení hostia. Opäť sa stretávame na 

zasadnutí už XV. Snemu našej Spoločnosti. Všetkých Vás srdečne VV víta a ďakuje za váš /náš 
čas, ktorý ste ako dobrovoľníci venovali tomuto stretnutiu. Stretávame sa, aby sme si vyriešili 
niektoré „nezrovnalosti“, ktoré vás/nás trápia. VV bude informovať o všetkom, čo sme za dva 
roky zabezpečili a čo nás čaká v budúcnosti. 

Ubehlo 30 rokov od založenia, je to dlhá doba, ale veľmi rýchlo to prešlo. Myslíme si, že 
sme pre Spoločnosť urobili veľa, aby sa na psoriatikov, atopikov, pacientov so psoriatickou ar-
tritídou a ostatných pacientov chorých kožnými chorobami nezabudlo v celej SR. Keď však ch-
ceme posúdiť, či nám štát pomohol pri našich trápeniach, nemôžeme všetko hodnotiť kladne. 
Môžeme však zhodnotiť, že VV, hlavne pani Bergmannová spolu s VV všetko nielen v tomto 
roku zabezpečila, za čo jej veľmi ja osobne a celý VV srdečne ďakujeme. 

Žijeme v digitálnej dobe, kde najviac sú postihnutí a zraniteľní občania so zdravotným zne-
výhodnením a seniori. Stále sa všetci vyhovárajú na nedostatok peňazí. Zdravotníctvo je v kon-
coch, bolo rozdelené na sociálne a zdravotnícke služby. V SR je viac ako 1,4 milióna seniorov, 
ale aj cca 140 tisíc občanov so zdravotným postihnutím. Neviem či sú to správne čísla, ale kva-
litný život všetkým nemôže SR zabezpečiť. Mali sme dobré zastúpenie zdravotne postihnutých 
v celej SR. Teraz, keď by sme si mali pomáhať, zdravotne postihnutí občania sa trieštime, kaž-
dý si myslí, že jeho choroba je dôležitejšia.

Boli sme na seminári k problematike občanov so zdravotným znevýhodnením v rámci pro-
jektu Zraniteľní v digitálnom veku. Seminár podporilo Ministerstva spravodlivosti SR a pred-
nášajúci boli z OZ Bargar, OZ AOZPO a z Jednoty dôchodcov Slovenska. Nakoľko v roku 
2020 končí program, ktorý bol uzákonený, ako kvalitný život všetkých ľudí so zdravotným po-
stihnutím. Nový program na roky 2021-2027 bude robiť už nová vláda, ktorá vzíde z volieb 
29. 02. 2020. Kto vie čo nám ešte zoberú z kompenzácií, príspevku na opatrovanie... Seniorov 
je už viac ako detí a dožívajú sa vyššieho veku /na 100 detí je 102 seniorov/. Zákon o dlhodo-
bej starostlivosti je schválený a má nadobudnúť účinnosť od 01. januára 2020. Všetko vyplýva 
z ochoty politikov. Nechcem vás strašiť čo nás ešte čaká po februári 2020, ale všetko čo som tu 
menovala politici sľubovali ale nič nedotiahli do konca. Preto sa musíme sami zaujímať o veci 
verejné, aby sme vedeli na koho sa obrátiť. Ďakujem za pozornosť a prajem v mene VV prí-
jemný dvojdňový pobyt.

K bodu č. 4 – Správa o hospodárení Spoločnosti a činnosti revíznej komisie od XIV. Snemu
S p r á v a o výsledku kontroly hospodárenia Spoločnosti psoriatikov a atopikov SR za ob-
dobie od 01. 01. 2017 do 31. 12. 2017 /prečítala pani Hurbaničová/
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Revízna komisia Spoločnosti psoriatikov a atopikov SR (ďalej len Spoločnosť) ešte pod 
vedením Boženy Smadišovej vykonala v novembri 2017 čiastkovú kontrolu hospodárenia tých 
Klubov, ktoré predložili účtovné doklady roku 2017 a taktiež čiastkovú kontrolu dokladov cen-
trálnej pokladne a centrálneho účtu. Predmetná kontrola bola vykonaná v období konania XIV. 
Snemu SPaA SR v Trenčianskych Tepliciach. Jej súčasťou bolo aj metodické usmernenie osôb 
vykonávajúcich túto agendu. Na Sneme 17.11.2017 bola zvolená nová revízna komisia s 2 no-
vými členmi. Kontrola hospodárenia za celé obdobie roku 2017 bola vykonaná v období od 
14.02.2018 do 27.03.2018 s prerušovaním, nakoľko niektoré chýbajúce účtovné doklady, alebo 
prílohy k nim, boli predložené až na vyzvanie neskôr. Podstatná časť dokladov bola preverená 
v dňoch 14.02.2018, 15.02.2018, 25.20.2018, 16.03.2018 23.03.2018. Okrem členov revíznej 
komisie hospodárenie Spoločnosti za rok 2017 tradične kontrolovali  za kluby revízori klubov 
a aj hospodárka Spoločnosti pri ich nahrávaní do účtovníctva. 

Vykonanou kontrolou bolo konštatované, že sa nedosiahla očakávaná náprava vo vedení 
jednoduchého účtovníctva v Klube Orave Dolný Kubín. Vzhľadom na nedostatok fi nančných 
prostriedkov na účte, klub musel platiť poplatky za tzv. mínusové úroky, ktoré vznikli tým, že 
si banka započítala bankové poplatky. Bolo im odporúčané zrušiť tak ako termínovaný účet tak 
aj bežný. V priebehu vykonania kontroly bola zabezpečená náprava drobných nedostatkov, kto-
rá sa týkala chýbajúcich podpisov, odstránenie duplicity, doplnenia príloh, zmeny zaúčtovania 
výdavku na inú účtovnú položku. Ďalej bolo poukázané na potrebu prepracovania dokladov do-
kumentujúcich zapožičanie nakúpených liečebných pomôcok – hrebeňov zdravotníckym zaria-
deniam. Revízna komisia konštatovala, že ostatné prevádzkové výdavky, týkajúce sa zabezpe-
čenia a realizovania organizovaného Dňa objatí na Hviezdoslavovom námestí v Bratislave dňa 
27.06.2017, ako aj Svetového dňa psoriázy v kúpeľoch Smrdáky dňa 26.10.2017 dodávateľsky, 
musia byť podrobnejšie rozpísané a kalkulované už pri zadávaní objednávky. 

V roku 2017 celkové naše príjmy trojnásobne vzrástli, čo vo fi nančnom vyjadrení predsta-
vuje 31 089,50 €. Tento nárast je z dôvodu peňažných daroch a programových grantov, kto-
ré nám boli v celkovej výške 35 975,00 poskytnuté. Klesli nám však oproti roku 2016 dotácie 
o 55,15 % (o 2 459,10 €). Príjmy z členských príspevkov sú nižšie len o 31,32 €, čiže dosahu-
jú 99,32 % príjmov z roku 2016, čo nasvedčujú stabilizácii celkového počtu členov Spoločnos-
ti. Zo zaplatenej dane z príjmov 2 % daňovníkov sa nám v hodnotenom období podarilo asigná-
ciou získať 3 240,35 €, čo je oproti prechádzajúcemu roku menej o 37,23 %. 

Tak ako príjmy, tak aj výdavky v roku 2017 vzrástli o 31 534,87 € najmä z dôvodu realizácie 
už vyššie spomenutých podujatí, na ktoré boli výkonným výborom vopred zabezpečené fi nanč-
né prostriedky. Najvyššiu čiastku a to až 25 818,42 € tvorili ostatné prevádzkové náklady (v roku 
2016 boli len vo výške 1 144,64 €). Zakúpili sme DHM – hrebene vo výške 2 499,94 €. Ďalšou 
položkou, ktorá nám vzrástla o 296,99 % sú náklady na školenia, ubytovanie, účastnícke poplatky 
súvisiace s realizáciou Snemu spoločnosti; výdavky na Helios nám vrástli o 902,30 €, čo je per-
centuálny nárast o 22,72 %; výdavky na záujmovú činnosť a akcie Klubov vzrástli v roku 2017 
oproti roku 2016 o 70,30 %. Záväzky k poslednému dňu roku 2017 neevidujeme. 

Za rok 2017 sme dosiahli kladný hospodársky výsledok 363,86 €. Za získané príjmy zo zda-
ňovanej činnosti (2,03 €) sme zaplatili zrážkovú daň z úrokov 0,31 €. Daňové priznanie sme po-
dali včas. Za rok 2017 Spoločnosti nevznikla povinnosť hradiť daň z príjmov právnickej osoby.

Oproti predchádzajúcemu roku nám vzrástol majetok Spoločnosti o 2,88 %. Peňažné 
prostriedky v hotovosti máme v sume 1 922,02 €, čo je oproti roku 2016 menej o 378,74 €. 
Nárast fi nančných prostriedkov na bankových účtoch je o 7,18 %, čo vo fi nančnom vyjadrení 
predstavuje sumu 742,42 €. K 31.12.2017 máme celkove disponibilné zdroje v celkovej sume 
13 014,03 €.            Dňa 29. 03. 2018
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S p r á v a o výsledku kontroly hospodárenia Spoločnosti psoriatikov a atopikov SR za ob-
dobie od 01. 01. 2018 do 31. 12. 2018 /prečítala pani Bergmannová/

Revízna komisia Spoločnosti psoriatikov a atopikov SR (ďalej len Spoločnosť) vykonala 
v dňoch 25.9.2018 a 13.11.2018 čiastkovú revíziu hospodárenia centrálneho účtu Spoločnosti 
a centrálnej pokladne za obdobie január až júl 2018. Kontrola hospodárenia zostávajúcich me-
siacov roku 2018 za centrálny účet a centrálnu pokladňu a kontrola hospodárenia Klubov za 
celé obdobie roku 2018 bola vykonaná v dňoch 05.02.2019, 07.02.2019, 08.02.2019, 09.02. 
2019, 14.03.2019 a 12.04.2019. Kontrolu hospodárenia vykonali len 2 členky revíznej komisie 
zvolené snemom. Opätovne sa vyskytli prípady, že niektoré chýbajúce účtovné doklady, alebo 
prílohy k nim, boli predložené až na vyzvanie. Okrem členov revíznej komisie hospodárenie 
Spoločnosti za rok 2018 tradične kontrolovali za kluby revízori klubov a aj hospodárka Spoloč-
nosti pri ich nahrávaní do účtovníctva. 

Revízna komisia musí opakovane konštatovať závažné porušenie platných predpisov, nakoľko 
KLUB ORAVA DOLNÝ KUBÍN napriek opakovaným upozorneniam a poučeniu nedodržuje plat-
né ustanovenia smernice o hospodárení. Nepredkladá peňažný denník, nevystavuje príjmové ani 
výdavkové pokladničné doklady, čím porušuje ustanovenia čl. IV. Smernice o hospodárení Spoloč-
nosti; do rekapitulácie, ktorú Klub zaslal nezahrnul príjem 80 € za dotáciu, ktorý mu bol doručený 
poštou. Vzhľadom na nedostatok fi nančných prostriedkov na účtoch bolo opakovane predmetnému 
Klubu odporúčané pre nerentabilnosť zrušiť oba účty a zostatok previesť do pokladne. Na bežnom 
účte k 31.12.2018 je ich zostatok 1,18 € a na termínovanom je to 422,14 €. Klub porušuje smerni-
cu aj v tom, že má vysoké výdavky za občerstvenie na jedného člena, tiež presahujú limit stanovený 
Snemom Spoločnosti na občerstvenie zúčastneného člena, troj až štvornásobne. 

V priebehu vykonania kontroly u ostatných subjektov bola zabezpečená náprava menej zá-
važných nedostatkov, ktoré sa týkali chýbajúcich podpisov na pokladničných dokladoch, mate-
matickej nepresnosti, doplnenia príloh, zmeny zaúčtovania výdavku na inú položku či storno-
vania duplicitne účtovaného príjmu, alebo neakceptovania výdavku z dôvodu nedoloženie plat-
ného dokladu z registračnej pokladnice. 

V minulom roku bolo poukázané na potrebu doplnenia dokladov dokumentujúcich zapožičanie 
zakúpených liečebných pomôcok – hrebeňov zdravotníckym zariadeniam a to Univerzitnej nemoc-
nici Louisa Pasteura Košice a FNsP Nové Zámky. Platná smernica o hospodárení ustanovuje v čl. 
5, že: „Spoločnosť, či klub môžu majetok zapožičiavať buď za úhradu, alebo bezplatne a to na zá-
klade zmluvy o nájme a zmluvy o pôžičke“. Dňa 05.02.2018 Spoločnosť uhradila 2309,94 € za ďal-
ších 6 hrebeňov Dermalight 80UVB, ktoré boli zapožičané do FNsP Prešov a FN Trenčín, ale revíz-
nej komisii platné zmluvy o bezplatnom nájme/zapožičaní neboli predložené. Za obidva roky boli 
pri kontrole hospodárenia Spoločnosti predložené len doklady „odsúhlasenie zapožičania hmotného 
majetku“, ktoré nie sú podpísané štatutárnym zástupcom nemocníc a nemajú uvedené ani dátumy.

Revízna komisia konštatovala, že ostatné prevádzkové výdavky, týkajúce sa zabezpečenia 
a realizácie organizovaných hromadných akcií dodávateľsky, mali byť už pri zadávaní objed-
návky podrobnejšie rozpísané. Nebola doložená podrobne rozpísaná fi nančná kalkulácia, z kto-
rej by bolo zrejmé, aká služba je v jednotlivých položkách zahrnutá. 

V roku 2018 celkové naše príjmy vzrástli len o 1,99 %, čo vo fi nančnom vyjadrení predsta-
vuje len 911,87 €. Vzrástli nám dotácie z miest a obcí o 600,00 € čo je nárast o 30 %. Peňažné 
dary sme v roku 2018 získali nižšie o 5,82 %, čo vo fi nančnom vyjadrení je menej o 2 095,00 €. 
V roku 2018 sme však realizovali verejnú zbierku, ktorou sme vyzbierali 273 €. Príjmy z člen-
ských príspevkov sú nižšie len o 48,68 €, čiže dosahujú 98,94 % príjmov z roku 2017, čo pou-
kazuje sa stabilizáciu našej členskej základne. Nižšie členské a to vo výške 3,32 € nám zapla-
tila už len jedna členka z Martina. Zo zaplatenej dane z príjmov sa nám v hodnotenom období 
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podarilo asignáciou získať 5 424,28 €, čo je oproti roku 2017 viacej o 2 183,93 €, čo je nárast 
o 67,40 %; ale oproti roku 2016 boli príjmy z darovaných 2 % vyššie len o 5 %. 

Celkové výdavky Spoločnosti v roku 2018 boli oproti predchádzajúcemu roku vyššie o 2 831,28 
€, čiže nárast o 6,23 %. Najvyššiu čiastku a to až 27 345,10 € tvorili ostatné prevádzkové náklady, čo 
bolo oproti roku 2017 viacej o 1526,68 €. Zakúpili sme DHM – hrebene vo výške 2 309,98 €. Polož-
kou, ktorá nám percentuálne najviac vzrástla (nárast o 125,77 %) bolo členské do medzinárodných 
spoločností, nárast bol 327 €. Cestovné nám percentuálne vzrástlo o 55,49 %, čo vo fi nančnom vy-
jadrení predstavuje len 56,13 €. O 24,82 % (t.j. o 1 209,70 €) nám vzrástli výdavky súvisiace s prí-
pravou, tlačou a distribúciou nášho bulletinu Helios, Na položke školenia, účastnícke poplatky, uby-
tovanie a prenájom miestnosti sme v roku 2018 zaplatili o 786,26 € viacej, čo je nárast o 27,9 %. Vý-
davky na relaxačné pobyty, cvičenia a procedúry nám vzrástli v roku 2018 o 292,46 €, čo je nárast 
o 13,5 %. Najvyšší pokles sme zaznamenali na položke akcie klubov, kultúrno-záujmová činnosť 
a to pokles o 691,07 €, čiže o 34,39 %. Je potešiteľné, že o 431,25 € nám klesli aj výdavky na občer-
stvenie a dary, čo je pokles o 24,68 %, ale v tejto oblasti máme ešte rezervy.

Z predložených dokladov vyplýva, že naša Spoločnosť záväzky k poslednému dňu roku 
2018 neeviduje. 

Za rok 2018 sme dosiahli záporný hospodársky výsledok 1555,55 €. Zo zdaňovanej čin-
nosti sme mali príjem len 0,65 €, peňažné ústavy posielali na účet už len tzv. čisté úroky (t. j. 
po odpočte dane z úrokov). Daňové priznanie sme podali včas. Nakoľko sa neskôr zistilo, že 
nebol v účtovníctve zahrnutý jeden bankový výpis, týkajúci sa verejnej zbierky, a s tým súvi-
siace pokladničné doklady a došlo tým aj k zmene zostatku fi nančných prostriedkov na účtoch 
Spoločnosti, museli sme po riadnej marcovej účtovnej závierke spracovať ešte mimoriadnu dňa 
24.04.2019 a podať dodatočné daňové priznanie. Za rok 2018 Spoločnosti nevznikla povinnosť 
hradiť daň z príjmov právnickej osoby.

Vzhľadom k tomu, že sme mali v roku 2018 výdavky vyššie než boli naše príjmy, kle-
sol nám oproti predchádzajúcemu roku aj majetok Spoločnosti o 11,95 %. Peňažné prostried-
ky v hotovosti máme síce k 31.12.2018 v sume 2 326,30 €, čo je viacej oproti zostatku k 31.12. 
2017 o 404,28 € (teda o 21,03 %), ale zostatok na bankových účtoch je len 9 132,18 €, čo je 
oproti roku 2017 menej o 1 959,83 €. K 31.12.2018 máme disponibilné zdroje v celkovej sume 
11 458,48 €.                Dňa 29.4.2019

S p r á v a o činnosti revíznej komisii od 18.11.2017 ku dňu konania XV. Snemu a hospo-
dárení Spoločnosti psoriatikov a atopikov SR /prečítala pani Smadišová/

Na XIV. Sneme delegátov Spoločnosti psoriatikov a atopikov SR dňa 17.11.2017 v Trenčian-
skych Tepliciach bola zvolená revízna komisia v zložení Daniela Biskupičová, Edita Spišiaková 
a Monika Zemanová. Úlohy revíznej komisie plnili len 2 členky, Monika Zemanová za celé volebné 
obdobie sa na činnosti revíznej komisie nepodieľala. Prevažnú časť kontrol vykonala predsedníčka. 
Využívali sa organizované akcie, ktorých sa zúčastňovali aj predsedovia alebo pokladníci Klubov, 
kedy sa vykonávali čiastkové revízie hospodárenia klubov. Ich súčasťou bolo aj metodické usmerne-
nie osôb vykonávajúcich túto agendu. Posledná takáto akcia sa uskutočnila v Radave v dňoch 10. až 
13.10.2019 a bola spojená aj s relaxačným pobytom. Predmetom kontrol boli už doklady roku 2019. 
Je na škodu veci, že sa jej nezúčastnili všetky Kluby a že chýbali zástupcovia Klubu ORAVA, kto-
rí by si metodické usmernenie najviac potrebovali. V priebehu kalendárneho roka po zaúčtovaní do-
kladov prvého polroka sa zvykla vykonávať čiastková revízia hospodárenia centrálneho účtu Spo-
ločnosti psoriatikov a atopikov SR (ďalej len Spoločnosť) a centrálnej pokladne. Tá sa vykonávala 
v dome hospodárky v Tonkovciach. Ostatné revízie hospodárenia sa obyčajne vykonávali až po odo-
vzdaní originálnych dokladov v mesiacoch február a marec nasledujúceho roka a aj to s prerušova-
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ním nakoľko sa opakovane vyskytovali prípady, že niektoré chýbajúce účtovné doklady, alebo prílo-
hy k nim, boli predložené až na vyzvanie. Presné informácie o dňoch vykonania kontrol sú uvedené 
v ročných správach, ich počet bol rozdielny, približne 10 až 13 celodenných kontrolných dní v roku. 
Okrem členov revíznej komisie hospodárenie Spoločnosti a klubov tradične kontrolovali za kluby 
revízori klubov a aj hospodárka Spoločnosti pri ich nahrávaní do účtovníctva. V priebehu 
vykonávania kontrol bola zabezpečená náprava menej závažných nedostatkov, ktoré sa týkali chý-
bajúcich podpisov na pokladničných dokladoch, matematickej nepresnosti, doplnenia príloh, zme-
ny zaúčtovania výdavku na inú účtovnú položku či stornovania duplicitne účtovaného príjmu, ale-
bo neakceptovania výdavku z dôvodu nedoloženia platného dokladu z registračnej pokladnice. 
Výsledky kontrol boli pri zistení nedostatkov prerokované so zástupcami Klubov, alebo s členmi 
výkonného výboru a boli dohodnuté opatrenia, alebo niektoré vyúčtované výdavky neboli akcepto-
vané. Vždy po podaní daňového priznania bola spracovaná písomná správa o hospodárení Spoloč-
nosti a činnosti revíznej komisie. 

Revízna komisia opakovane konštatovala závažné porušenie platných predpisov, nakoľko Klub 
Orava Dolný Kubín napriek opakovaným upozorneniam a poučeniu nedodržuje platné ustanove-
nia smernice o hospodárení. Nepredkladá peňažný denník, nevystavuje príjmové ani výdavkové po-
kladničné doklady, čím porušuje ustanovenia čl. IV. Smernice o hospodárení Spoločnosti. V roku 
2018 do rekapitulácie, ktorú Klub zaslal nezahrnul príjem 80 € za dotáciu, ktorý mu bol doručený 
poštou. Vzhľadom na nedostatok fi nančných prostriedkov na účtoch bolo opakovane predmetnému 
Klubu odporúčané pre nerentabilnosť zrušiť oba účty a zostatok previesť do pokladne. Na bežnom 
účte k 31.12.2018 bol ich zostatok 1,18 € a na termínovanom to bolo 422,14 €. Klub porušuje smer-
nicu aj v tom, že má vysoké výdavky za občerstvenie na jedného člena, tiež presahujú limit stanove-
ný Snemom Spoločnosti na občerstvenie zúčastneného člena, troj až štvornásobne. 

Pri revízii dokladov za rok 2017, ako aj 2018 bolo poukázané na potrebu doplnenia dokla-
dov dokumentujúcich zapožičanie zakúpených liečebných pomôcok – hrebeňov zdravotníc-
kym zariadeniam. Platná smernica o hospodárení ustanovuje v čl. 5, že: „Spoločnosť, či klub 
môžu majetok zapožičiavať buď za úhradu, alebo bezplatne a to na základe zmluvy o nájme 
a zmluvy o pôžičke“. Revíznej komisii platné zmluvy o bezplatnom nájme/zapožičaní neboli 
predložené. Za obidva roky boli pri kontrole hospodárenia Spoločnosti predložené len doklady 
„odsúhlasenie zapožičania hmotného majetku“, ktoré nie sú podpísané štatutárnym zástupcom 
nemocníc a nemajú uvedené ani dátumy. Revízna komisia konštatovala, že pri ostatných pre-
vádzkových výdavkoch, zabezpečených dodávateľsky, týkajúcich sa zabezpečenia a realizova-
nia organizovaných podujatí (napr. Dňa objatí, Svetového dňa psoriázy atď.) musia byť podrob-
nejšie rozpísané a kalkulované už pri zadávaní objednávky. Čiastočná náprava už nastala, ale aj 
za rok 2018 nebola doložená podrobne rozpísaná fi nančná kalkulácia, z ktorej by bolo zrejmé, 
aká služba a za koľko je v jednotlivých položkách zahrnutá.

Hospodárenie Spoločnosti za rok 2017 a 2018 je podrobne rozpísané v ročných správach. 
Zopár informácii o hospodárení Spoločnosti si však dovoľujem uviesť:

K 01.01. daného roka nám v roku 2018 vzrástli fi nančné prostriedky v roku 2018 o 363,86 €, 
čo je nárast o 2,88%, ale k 31.12.2018 nám klesli a boli v celkovej čiastke 11 558,48, čo je opro-
ti 31.12.2017 menej o 11,95 %. Porovnaním účtovných rokov 2018 a 2017 konštatujeme, že 
v roku 2018 celkové naše príjmy vzrástli len o 1,99%, čo vo fi nančnom vyjadrení predstavu-
je len 911,87 €. Vzrástli nám dotácie z miest a obcí o 600,00 € čo je nárast o 30 %. Peňažné 
dary sme v roku 2018 získali nižšie o 5,82 %, čo vo fi nančnom vyjadrení je menej o 2 095,00 €. 
V roku 2018 sme však realizovali verejnú zbierku, ktorou sme vyzbierali 273 €. Príjmy z člen-
ských príspevkov sú v roku 2018 oproti roku 2017 nižšie len o 48,68 €, čiže dosahujú 98,94 % 
príjmov z roku 2017, čo poukazuje sa stabilizáciu našej členskej základne. 
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Nižšie členské a to vo výške 3,32 € nám zaplatila už len jedna členka z Martina. Zo zapla-
tenej dane z príjmov sa nám v hodnotenom období podarilo asignáciou získať 5 424,28 €, čo je 
oproti roku 2017 viacej o 2 183,93 €, čo je nárast o 67,40 %; ale oproti roku 2016 je to menej, 
lebo vtedy boli príjmy z darovaných 2 % až v čiastke 9 236,57 €,

Celkové výdavky Spoločnosti v roku 2018 boli oproti predchádzajúcemu roku vyššie 
o 2831,28 €, čiže nárast o 6,23 %. Najvyššiu čiastku v roku 2018 a to až 27 345,10 € tvorili 
ostatné prevádzkové náklady, čo bolo oproti roku 2017 viacej o 1 526,68 €. Zakúpili sme DHM 
– hrebene v obidvoch rokoch a to spolu 4809,92 € €. Položkou, ktorá nám v roku 2018 percen-
tuálne najviac vzrástla (nárast o 125,77 %) bolo členské do medzinárodných spoločností, nárast 
bol 327 €. Cestovné nám percentuálne v roku 2018 vzrástlo o 55,49 %, čo vo fi nančnom vyjad-
rení predstavuje len 56,13 €. O 24,82 % (t. j. o 1 209,70 €) nám v roku 2018 vzrástli výdavky 
súvisiace s prípravou, tlačou a distribúciou nášho bulletinu Helios, Na položke školenia, účast-
nícke poplatky, ubytovanie a prenájom miestnosti sme v roku 2018 zaplatili o 786,26 € viacej, 
čo je oproti roku 2017 nárast o 27,9 %. Výdavky na relaxačné pobyty, cvičenia a procedúry nám 
vzrástli v roku 2018 o 292,46 €, čo je nárast o 13,5 %. Najvyšší pokles sme zaznamenali na po-
ložke akcie klubov, kultúrno-záujmová činnosť a to pokles o 691,07 €, čiže o 34,39 %. Je po-
tešiteľné, že o 431,25 € nám v roku 2018 klesli aj výdavky na občerstvenie a dary, čo je pokles 
o 24,68 %, ale v tejto oblasti máme ešte rezervy.

Z predložených dokladov vyplýva, že naša Spoločnosť záväzky k poslednému dňu roku 
2017 a ani roku 2018 neeviduje. 

Za rok 2017 sme dosiahli kladný hospodársky výsledok 363,86 €, za rok 2018 bol záporný 
hospodársky výsledok 1 555,55 €. Zo zdaňovanej činnosti sme mali minimálne príjmy, peňaž-
né ústavy posielali na účet už len tzv. čisté úroky (t.j. po odpočte dane z úrokov). Daňové pri-
znanie sme v obidvoch rokoch podali včas. Nakoľko sa neskôr zistilo, že za účtovný rok 2018 
nebol v účtovníctve zahrnutý jeden bankový výpis, týkajúci sa verejnej zbierky, a s tým súvi-
siace pokladničné doklady a došlo tým aj k zmene zostatku fi nančných prostriedkov na účtoch 
Spoločnosti, museli sme po riadnej marcovej účtovnej závierke spracovať ešte mimoriadnu dňa 
24.4.2019 a podať dodatočné daňové priznanie. Za rok 2018 a ani za rok 2017 Spoločnosti ne-
vznikla povinnosť hradiť daň z príjmov právnickej osoby.

Vzhľadom k tomu, že sme mali v roku 2018 výdavky vyššie než boli naše príjmy, klesol 
nám v roku 2018 oproti predchádzajúcemu roku aj majetok Spoločnosti o 11,95 %. Peňažné 
prostriedky v hotovosti k 31.12.2018 sme mali v sume 2 326,30 €, čo je viacej oproti zostatku 
k 31.12.2017 o 404,28 € (teda o 21,03 %), ale zostatok na bankových účtoch je len 9132,18 €, 
čo je oproti roku 2017 menej o 1 959,83 €. K 31.12.2018 sme mali disponibilné zdroje v celko-
vej  sume 11 458,48 €. Informácia o aktuálnom stave disponibilných zdrojov roku 2019 delegá-
tom snemu podá hospodárka spoločnosti.

Pre zaujímavosť uvádzame, že za 2 hodnotené roky 2017 a 2018, členovia spoločnosti na 
členskom uhradili spolu 9 115,32 €, čo je na úrovni predchádzajúcich rokov 2015 a 2016 kedy 
bol príjem 9 001,14 €. Dotácie z miest a obcí spolu činia spolu za hodnotené 2 roky 4 600 €. 
Za roky 2015 a 2016 dotácie z miest a obcí boli vo výške spolu 14 398,92 €. Peňažné dary sú 
za roky 2017 2018 spolu v čiastke 69 855 €, čo svedčí o aktivite funkcionárov našej spoločnos-
ti, lebo v rokoch 2016 a 2015 boli len 7 586 €. Získaný podiel zo zaplatenej dane 2 % za roky 
2017 a 2018 bol spolu 8 664,63 €, kým za roky 2015 a 2016 bol až 14 398,92 €. Výdavky vyna-
ložené na príjmy oslobodené od dane spolu v rokoch 2015 a 2016 činili 31 559,21 €; v rokoch 
2017+2018 už boli spolu vo výške 90 636,12 €. Najvyššie výdavky boli za ostatné prevádzko-
vé výdavky a to v sume spolu 53 163,52 €. Vzrástli aj výdavky súvisiace s vydávaním Helio-
su, v hodnotenom období boli spolu v sume 10 958,30 €. V rokoch 2017 a 2018 sme zakúpili 
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hrebene v sume spolu 4 809,92 €. Výdavky na občerstvenie a dary, ktoré sú výdavkami zahrňu-
júcimi sa do základu dane, boli v rokoch 2017 a 2018 spolu vo výške 3 063,89 €; v roku 2015 
a 2016 výdavky na tejto položke boli len 1 994,77 €.

Záverom by som sa za aktívnu spoluprácu chcela poďakovať prevažnej väčšine funkcioná-
rov Klubov, lebo musíme konštatovať, že úroveň vedenia hospodárskej agendy vzrástla. Akút-
ne je potrebné riešiť hospodárenie Klubu Orava Dolný Kubín. Niektoré kluby by mali znížiť 
výdavky na občerstvenie a dary a dodržiavať v tomto smere uznesenie snemu. 

Ďalej mi dovoľte poďakovať Evke a Jankovi Valovičovým, ktorí nám vytvorili podmienky 
na prácu v ich rodinnom dome. Poďakovať sa chcem aj štatutárnym zástupkyniam Ľubici Ber-
gmannovej a Terézii Hurbaničovej, bez ich aktivít by to s našimi fi nančnými zdrojmi bolo bied-
nejšie. Ďakujem im aj za realizáciu úhrad a prípravu podkladov k účtovným operáciám. Chcem 
sa poďakovať aj Božke Smadišovej, ktorá mi bola nápomocná, lebo občas som na vykonanie 
kontrol ostala sama. Najväčšiu moju vďaku za spoluprácu si však zaslúži naša hospodárka Evka 
Valovičová, ktorá to občas so mnou nemala jednoduché; ale snažili sme sa zverené úlohy plniť 
čo najlepšie, podľa našich dostupných informácii, vedomostí a poznatkov. 
      Edita Spišiaková, predseda RK, dňa 20. 11. 2019

K bodu č. 5 – Správy o činnosti z jednotlivých klubov
Z dvanástich klubov Spoločnosti bolo zastúpených jedenásť. Klub Dolný Kubín, Dagmar 

Daňková sa ospravedlnila pre práceneschopnosť. Predsedovia zúčastnených klubov informova-
li o svojej činnosti od ostatného snemu. Kluby prostredníctvom bulletinu Helios svojimi pravi-
delnými uverejňovanými príspevkami informovali všetkých členov našej Spoločnosti. 

Klub Martin – Katarína Kapustová. Členovia nášho klubu sa rozhodli, že naše pôsobe-
nie bude hlavne o vzájomnej podpore chorých psoriázou, atopiou alebo inými kožnými choro-
bami. Dohodli sme sa, že sa budeme stretávať vždy posledný štvrtok v mesiaci v klubovni Bod-
káčika, pri Sokolovni. Na týchto stretnutiach sa naši členovia dozvedeli v minulom roku nie-
čo o vplyve a účinkoch vitamínu D na náš organizmus; liečenej kozmetike KAMEDIS; kúpe-
ľoch Podhájska a ich histórii, zložení a účinkoch vody; účinkoch konopného oleja; liečbe pso-
riázy laserom; diskutovali sme o liečbe psoriázy vo vlasoch. V tomto roku to bolo o stravova-
ní pri psoriáze, ukrajinských prípravkoch pre psoriatikov PSORILAM (krém a šampón) a kde 
si ich možno kúpiť, zázračnej hube menom Čaga, účinkoch brezovej vody, základoch indickej 
liečby a postupoch – ajurvede, prírodných antibiotikách a o vplyve zápalových procesov na náš 
organizmus. V máji minulého roku sme v spolupráci so združením Bodkáčik zorganizovali Deň 
kože – deň dotykov v Martine. Na Divadelnom námestí v Martine sme vytvorili stánok, kde sa 
okoloidúci mohli dozvedieť niečo o našej spoločnosti a klube aj o pripravovaných prednáškach 
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v knižnici. V septembri bol spoločný výlet v Podhájskej. Pred Vianocami sme pripravili pred-
vianočné posedenie a tento rok vo februári fašiangové. V marci to bolo športové podujatie, za-
hrali sme si bowling. V júli sme boli na podujatí organizované obcou Podhradie “Kvet Podhra-
dia”. Tu sme si pozreli súťažné aranžmány pre úpravu preddomia, mohli sme si nakúpiť v stán-
koch s ľudovo-remeselnými výrobkami, kvetinami a inými rastlinami do našich záhrad a hlav-
ne sa zabaviť pri ľudovej hudbe a folklórnych tanečných vystúpeniach. 29.10. 2019 pri príleži-
tosti Svetového dňa psoriázy sme zorganizovali spolu s Bodkáčikom edukačný workshop pre 
verejnosť, prednášky na 3 témy: Psoriáza, nové možnosti liečby, Správne ošetrovanie a Chro-
nické kožné ochorenia. Zástupcovia klubu sa zúčastnili aj akcií: Deň kože – deň dotykov v Lip-
tovskom Mikuláši a v Lučenci; Výstupu na Portáš; Trhu kože v Bratislave. Na našom prvom 
stretnutí sme odsúhlasili príspevok do 15,-€ na individuálne rekondičné aktivity. V decembri 
plánujeme návštevu divadelného predstavenia a Vianočné posedenie.

Klub Bratislava – Jozef Vandák. Cieľom BA je pravidelne sa stretávať s našimi členmi 
na schôdzach 2x v roku, kde sa môžeme od pozvaných prednášajúcich dozvedieť o možnos-
tiach liečby nášho kožného ochorenia, o nových formách liečby a nových liekoch. Okrem toho 
máme v priebehu roka niekoľko akcií. Začiatkom roka máme takzvané Trojkráľové stretnutie, 
kde si navzájom prajeme do nového roka. Toto stretávanie máme zaužívané už 10 rokov, býva 
príjemné, famózne. Už niekoľko rokov organizujeme výlet do Tatier na Hrebienok, kde obdi-
vujeme Tatranský ľadový dóm a unikátne sochy okolo neho. Športovú aktivitu organizujeme 
v apríli, kde trávime pekné športové chvíle v Bowlingovom centre, spoločne meriame šťastie 
v hode gúľ na dráhu v snahe pováľať čo najviac kolkov a dobre bodovať. V máji si nemôže-
me nechať ujsť unikátny Deň kože – deň dotykov, ktorého sa každý rok zúčastňujeme. Pri tej-
to príležitosti chcem poďakovať organizátorom za perfektnú organizáciu, klubu Liptovský Mi-
kuláš v minulom roku na čele s pani Máriou Aratovou a klubu Lučenec v tomto roku pod ve-
dením pani Márie Gilanovej. Každý rok v júni plánujeme v klube medzinárodné stretnutie. Ide 
o srdečné zvítanie Českých a Slovenských psoriatikov na Portáši a spoločná zaujímavá špor-
tová aktivita, na ktorú sa každý teší, kde medzi sebou navzájom súťažíme a pritom utužuje-
me skvelé priateľstvo s našimi českými priateľmi. Za BA klub chcem poďakovať Františkovi 
Macovi za pomoc prevozu účastníkov na toto podujatie. V priebehu 2 rokov sme sa vybrali aj 
na výlet do prírody na Železnú studienku v Bratislave. Oboznamujeme sa s históriou hradov – 
našich kultúrnych pamiatok – hradu Čachtice, hradu Devín, navštívili sme Trenčiansky hrad, 
tiež Červený kameň. Spoločné aktivity nášho klubu smerujú i na odpočinok a relaxáciu, napr. 
kúpanie v Podhájskej. V júni 2017 a 2018 sme sa zúčastnili v uliciach Bratislavy akcii Deň 
objatí, kde našou snahou bolo priniesť radosť i tam, kde objatie chýba. Podujatia sa zúčast-
nili dermatológovia i zástupcovia SPaA. Na vlastné oči sme sa presvedčili, ako ľudia reagujú 
ak sa majú objať s ľuďmi, ktorí trpia psoriázou. Každoročne sa stretávame na akcii Trh kože, 
ktorá sa koná v Bratislave. Je to edukačné podujatie pre širokú verejnosť a ponúka bezplatné 
poradenstvo, konzultácie a odborné prednášky dermatológov s cieľom zvýšiť povedomie 
o kožných ochoreniach a možnosti liečby. Naše stretnutia sú aj pri príležitosti Svetového dňa 
psoriázy a Deň otvorených dverí v kúpeľoch Smrdáky. Zúčastňujeme sa odborných prednášok 
o kožných ochoreniach ich liečbe a o účinkoch sírovodíkovej vody. Divadelné kultúrne poduja-
tie každoročne zabezpečuje pre našich členov naša hospodárka pani Kmeťová, začo jej rád vždy 
poďakujem. Poslednou akciou v roku mávame mikulášske predvianočné posedenie pri kapust-
nici. V dobrej nálade si vychutnávame i vianočné oblátky s medom.

V roku 2018 na schôdzi BA klubu sme pri príležitosti 25. výročia SPaA SR zhodnotili na-
predovanie nášho klubu. Pripomenuli sme si našich predchodcov, čo klub viedli a už nie sú me-



H E L I        S  1/2020

29XV. Snem delegátov SPaA SR

dzi nami. Predsedníčka, podpredseda, hospodár, hospodárka a uctili sme si ich prácu. Poďa-
kovali sme aj ďalším členom výboru, ktorí odstúpili z akéhokoľvek dôvodu. Poďakovali sa 
všetkým, ktorí prispeli k rozvoju nášho klubu a za prácu v našej spoločnosti, hlavne za obeta-
vú a dobrovoľnú činnosť v našom BA klube. Nezabudli sme pripomenúť ani aktivistov, ktorí sa 
podieľali na vzniuk Spoločnosti v roku 1990 ako pp. Jana Břízová z Prahy a z Bratislavy Teré-
zia Moravčíková, PhDr. Vlasta Husárová či Terézia Hurbaničová. Pri tejto príležitosti na našej 
výročnej schôdzi boli odovzdané ocenenia, ktoré si prevzali štyria naši najaktívnejší členovia.

Klub Svidník – Renáta Rusinková. Od posledného snemu v Trenčianskych Tepliciach, 
kde sme mali troch zástupcov klubu, dva roky ubehli ako voda. Je čas bilancovať činnosť nášho 
klubu za posledných 24 mesiacov. Počas roka 2017 až 2019 sme sa stretávali v rámci našich 
možností. Tradične sme relaxovali v lete na kúpaliskách, vyhľadávali uvoľnenie z každoden-
ného stereotypu. Navštevovali sme kino, divadelné podujatia v našom meste, tradičný Rusín-
sky festival. Každoročnú športovú akciu pri „Vinárni“, ktorú realizujeme v letných mesiacoch, 
v roku 2018 vystriedal relaxačno-edukačný pobyt vo Hvezdárni v obci Roztoky. Táto akcia sa 
u nás stane zrejme každoročnou tradíciou nášho klubu. V liečebných Kúpeľoch Červený Kláš-
tor Smerdžonka sme sa z príležitosti Dňa dotykov – Dňa kože a  Jesenného dňa otvorených 
dverí sme štyrikrát absolvovali liečebno-relaxačné víkendy v týchto kúpeľoch. Tiež sa stalo 
tradíciou, že aspoň raz do roka navštívime tieto zázračné kúpele, v ktorých sa lieči nielen naša 
koža, ale aj pookreje naša duša. Tradičnou každoročnou akciou je u nás Rusínsky Mikuláš. To-
uto decembrovou akciou vždy uzatvárame ročnú činnosť svidníckeho klubu.

Klub Košice – Cyril Betuš. Vážená pani prezidentka, vedenie spoločnosti, vážení hostia, 
delegáti snemu vážení prítomní Úvodom mi dovoľte odovzdať pozdrav všetkých členov klubu 
Košice, Spoločnosti SPaA SR účastníkom nášho XV. snemu. V tejto chvíli rád poďakujem pani 
prezidentke a celému vedeniu Spoločnosti za prácu ktorú vykonali v uplynulom období na pro-
spech všetkých klubov a členskej základni v Slovenskej republike. Výsledky práce dokazujú, 
že naša spoločnosť má svoje opodstatnenie, je na prospech všetkým obyvateľom, ktorí bojujú 
z rôznymi druhmi zdravotných kožných a iných problémov. Dokazuje sa, že občania – pacien-
ti oveľa lepšie znášajú následky nemocí, keď sa majú na koho obrátiť so svojimi dennými sta-
rosťami, vymenia si svoje skúsenosti a poznatky z rôznych spôsobov liečenia. Je to práve naša 
spoločnosť, ktorá má v tejto činnosti, alebo poslaní svoje nezastupiteľné miesto. Tak isto ako aj 
ostatné kluby aj klub v Košiciach ma svoje starosti, medzi ktoré patrí v tomto období, hlavne 
potreba omladiť členskú základňu, prejsť na elektronickú komunikáciu medzi vedením klubu, 
odbornými pracoviskami, poisťovňami, nemocnicami, poliklinikami, zdravotnými strediska-
mi, ambulanciami, sponzormi, ako aj s predstaviteľmi štátnej správy a samosprávy mesta Ko-
šice. Vysoko si ceníme spoluprácu s kúpeľmi, kde naši členovia vždy nájdu oázu obnovy svoj-
ho zdravia. Do budúceho obdobia želám všetkým členom spoločnosti a novozvolenému vede-
niu SPaA SR veľa zdravia a úspechov.

Klub Šaľa – Miroslav Matajs. V januári 2018 na Výročnej schôdzi bol menovaný reví-
zor klubu, schválený program na celý rok a niektorí prítomní uhradili členský poplatok. V máji 
sa akcie Deň kože, deň dotykov v Liptovskom Mikuláši za klub zúčastnili Alžbeta Baloghová 
a Mária Vágvolgyiová. V júni nás navždy opustila Mária Vassová z Kolárova a v auguste Ing. 
Hieronym Polák z Levíc. Česť ich pamiatke. V septembri sa štyria členovia klubu zúčastnili re-
laxačno-rekondičného pobytu s prenocovaním v penzióne Mlyn Radava. V priebehu novembra 
a decembra viacerí členovia klubu kúpaním sa v TK Podhájska využili poskytnutý Grant. V ja-
nuári 2019 sme privítali na Výročnej schôdzi nového člena klubu Milana Hrčku zo Zvolena. Do 
dnešného dňa pribudli ďalší dvaja noví členovia z Nových Zámkov. V máji sa Dňa kože, dňa 
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dotykov v Lučenci za náš klub zúčastnili zase pani Baloghová a Vágvolgyiová obe z Nových 
Zámkov. V októbri sa pracovno-relaxačného pobytu v penzióne Iveta v Radave za klub zúčast-
nili Alžbeta Baloghová, hospodárka a Miroslav Matajs, predseda. V novembri sa niektorí stre-
tli kúpania v TK Podhájska. Záverom by som chcel podotknúť, že klub Šaľa v priebehu rokov 
2018 až 2019 stratil úmrtím dvoch členov a získal troch nových. Činnosť klubu bola ovplyvne-
ná z dôvodu dlhodobej PN, od júla 2018 do mája 2019, predsedu klubu. 

Klub Považská Bystrica – Božena Smadišová. Nakoľko patríme k menším klubom, tak 
hospodárime i s menším rozpočtom. Každoročne sa usilujeme získať fi nančné prostriedky for-
mou dotácie od Mesta Považská Bystrica i grantu od VV SpaA SR, a tak sa musíme riadiť pod-
mienkami VZN mesta a zásadami spoločnosti. Medzi naše hlavné aktivity patrí stretnutie s čes-
kými priateľmi na Portáši, návšteva kultúrnych podujatí, návšteva soľnej jaskyne a top akcia je 
kúpanie v Podhájskej. Na schôdzi sa stretávame 2x ročne. Na začiatku roka si plánujeme akti-
vity na celý rok a vyberáme členský príspevok. A na konci roka si na vianočnom posedení pri 
kapustnici zhodnotíme plnenie toho čo sme si naplánovali.

Klub Humenné – Marta Zobínová. Klub Humenné má v súčasnosti dvadsať platia-
cich členov. Podobne, ako ostatné kluby, aj my sa boríme s nedostatkom fi nančných prostried-
kov a tak stretnutia, ktoré organizujeme si fi nancujeme z vlastných zdrojov. Peniaze na poduja-
tia získavame prostredníctvom dotácií od mesta Humenné. Rok 2018 sme začali výročnou člen-
skou schôdzou 9. februára, na ktorej sme zhodnotili predošlý rok, čo sa týka hospodárenia s pri-
delenými fi nančnými prostriedkami, ale aj celoročnú činnosť klubu. Naše stretnutie pokračo-
valo spoločnou večerou s posedením. V máji sa naše členky Rohaľová, Zobínová, Židzíková 
zúčastnili celoslovenského Dňa kože, ktorý sa konal v Liptovskom Mikuláši. V roku 2018 sme po-
žiadali o 4 dotácie. Z dôvodu nedostatkov fi nančných prostriedkov nám boli schválené 3 žiadosti. 
V dňoch 15. – 16. septembra sme boli na víkendovom pobyte v Červenom Kláštore. Malú neprí-
jemnosť so zamračenou oblohou a mrholením v prvý deň pobytu vyvážili folklórne slávnosti, kto-
ré sa tam v tom čase konali. Druhý deň bol slnečný tak sme ho využili na splav Dunajca na pltiach 
a prehliadku historického kláštora. Ďalšia akcia bol už tradične Športový deň pre deti a dospelých, 
ktorý sa konal v novembri. Každý rok ho robíme v inom prostredí, aby sme spoznali aj odľahlejšie 
zákutia mesta a jeho okolia. Tentoraz sme sa stretli pred Domom kultúry a lesoparkom sme pokra-
čovali k rekreačnej oblasti Hubková. Tam začali súťaže ako skok cez prekážky, beh pomedzi dre-
vené koly, udržanie stability na kývajúcej sa podložke a iné. Športové popoludnie bolo zakončené 
tradične, malým posedením v kolibe Hubkova, kde každý zo zúčastnených za svoj športový výkon 
dostal odmenu. Poslednou našou akciou v roku 2018 bol vianočný koncert 9. decembra. Vypočuli 
sme si koledy a iné ľudové pesničky v modernej úprave v podaní speváčky Veroniky Rabada so sku-
pinou. Po koncerte sme sa všetci stretli na námestí pri vianočnom punči a popriali si šťastné sviatky.

Rok 2019 sme začínali výročnou čl. schôdzou, na ktorej bol schválený aj plán činnosti. Tohto 
roku sme dávali na mesto 4 projekty, schválené boli 3 a následne boli poskytnuté dotácie. V júli 
sme boli na víkendovom pobyte vo Vysokých Tatrách. Ubytovaní v penzióne Aspen v Novej Les-
nej a odtiaľ sme robili túry na Štrbské pleso, Popradské pleso, Hrebienok, odtiaľ na Bilíkovu cha-
tu a Reinerovu útulňu. Tohto roku nás čakajú ešte dve akcie, a to víkendový relaxačno-liečebný 
pobyt na Zemplínskej Šírave v dňoch 13.-15. decembra a v závere roka vianočný koncert. Okrem 
týchto spomínaných podujatí sa členovia nášho klubu zúčastňujú aj ďalších akcií organizovaných 
VV SPaA SR. Zúčastnili sme sa Dňa kože v Lučenci a v októbri 4-dňového pracovno-relaxačné-
ho pobytu v Radave pri Podhájskej, na ktoré boli veľmi pozitívne ohlasy zo strany zúčastnených. 
Chcem tu spomenúť ešte jednu akciu, a tou je Snem českých psoriatikov a ekzematikov, na kto-
rý náš klub dostal pozvanie. Konal sa v marci, v Třebíči, za náš klub tam bola Iveta Tkáčová a ja. 
Chcem sa aj touto cestou veľmi poďakovať českým priateľom za pozvanie, za milé prijatie a za to, 
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ako s nám po tieto dni venovali. Odniesli sme si odtiaľ nové poznatky o ich práci a živote v klu-
boch, ako aj nové námety na spestrenie našej činnosti. Na záver by som chcela po- ďakovať mes-
tu Humenné, ako aj VV SPaA SR za poskytnutie dotácií, bez ktorých by bolo ťažko zabezpečovať 
činnosť klubu. Samozrejme, že ani to nestačí, a tak na všetky tieto podujatia si členovia prispie-
vajú aj z vlastného vrecka. Aj keď je čím ďalej, tým ťažšie zabezpečovať chod klubu, verím, že aj 
v budúcnosti sa nám podarí s podporou mesta a Spoločnosti psoriatikov udržať klub v činnosti...

Klub Poprad – Daniela Sorgerová. Dva krát ročne sa stretávame na výročných schôdzach, 
na ktorých informujeme o prípadných zmenách a novinkách, ktoré súvisia s našim ochorením, odo-
vzdávame si skúsenosti. Každý rok v zimných mesiacoch navštevujeme na Hrebienku výstavu 
ľadových sôch, spojenú s menšou túrou, podľa možnosti a schopností našich členov. Mnohí naši čle-
novia radi navštevujú kino, iní koncerty, prípadne termálne kúpaliská s rodinnými príslušníkmi, kto-
rých je tu v okolí niekoľko. V lete sa každý rok tešíme na Ľudové remeslá v Kežmarku, kde si kaž-
dý príde na svoje. Potom sa lúčime s letom pri guláši u jedného člena aj s našimi najbližšími, kde si 
okrem chutného jedla aj zacvičíme pod dohľadom rehabilitačnej sestry v krásnej tatranskej prírode 
a užijeme si veľa zábavy. V roku 2018 sme navštívili kúpele Smerdžonka Červený Kláštor. Pán Ing. 
Šmída bol veľmi ústretový, umožnil nám prehliadku kúpeľného areálu, no a na záver si užili vaňo-
vý kúpeľ. Niekoľko členov sa v októbri zúčastnilo na jesenných dňoch otvorených dverí tu, v Čer-
venom Kláštore. Koncom roka po schôdzi si posedíme v príjemnej atmosfére pri kapustnici a tak sa 
zároveň lúčime so starým rokom, poprajeme si šťastné a veselé nadchádzajúce sviatky.

Klub Liptovský Mikuláš – Mária Aratová. Rok 2018: 1. Výročná členská schôdza, ktorú 
mávame v klubových priestoroch v podchode. Tieto priestory máme od mesta bezplatne. 2. Pose-
denie pri guláši aj s rodinnými príslušníkmi. Guláš máme u mňa, alebo u niektorého nášho člena. 
3. Športový deň primátora mesta, ktorý býva pravidelne v auguste. Tohto roku bolo 10 výročie na 
ktorom sme sa zúčastnili v počte 24. Dvaja naši členovia získali pekné vecné ceny. 4. Relaxačný 
pobyt Podhájka – mesto Liptovský Mikuláš nám prispieva na pobyt v Podhájskej išlo 10 členov. 
5. Slávnostné ukončenie roka máme v novembri posedenie pri kapustnici, ktorú si varíme sami 
v podchode. Ďalšie akcie na ktorých sa zúčastňujú členovia nášho klubu v roku 2019: 1. Hrebie-
nok – Ľadové sochy, tam už chodíme pravidelne v januári. 2. Návšteva kina a kultúrnych podujatí 
Kandráčovci, Kolárovci, Alexandrovci. 3. Výstava „Terakotové vojsko“ a letecké dni v Poprade, 
účasť 10 členov. 4. Liptovský Ján – pieskové detské rozprávkové postavičky a bola s nami aj jed-
na členka bratislavského klubu. Po prehliadke sme si urobili malú opekačku. 5. Deň kože – vlani 
bol deň kože v Liptovskom Mikuláši, ukázali sme naše mesto, múzeum Slovenského krasu, Jas-
kyňu slobody a iné. Tento rok bol Deň kože v Lučenci, naše členky boli veľmi spokojné s peknou 
akciou. 6. Bachledova dolina – prechádzka chodníkom v Korunách stromov. 7. Pobyt v Radave 
bol zaujímavý relaxačný aj pracovný. Ďakujeme výkonnému výboru za vydarenú akciu.
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Klub Prešov – Viera Miklošková. V januári 2018, bola výročná členská schôdza klubu, 
na ktorej sme privítali nových členov klubu. Máj 2018 – Deň kože, deň dotykov v Liptovskom 
Mikuláši. Zúčastnili sa dvaja členovia klubu páni Velček a Velebír. Január 2019 – výročná člen-
ská schôdza, prednáška MUDr. Petry Imlejovej, zástupkyni primárky kožného oddelenia v Pre-
šove na tému biologická liečba. Členská schôdza – doplnenie plánu činnosti sa konala v marci 
a  v apríli sa päť členov klubu zúčastnilo na prednáške riaditeľky odboru sociálnych vecí a ve-
dúcich pracovníkov ÚPSVaR Prešov oddelenia posudkových a kompenzačných činností o no-
vele zákona a zmenách v poskytovaní PP na kompenzáciu ťažkého zdravotného poskytnutie. 
V máji sa na Dni kože, dni dotykov v Lučenci zúčastnili páni Velček a Velebír a Jarného dňa 
otvorených dverí v kúpeľoch Červený Kláštor Smerdžonka sa zúčastnilo sedemnásť členov 
klubu. V septembri sme mali kultúrno-spoločensko-poznávací zájazd Betliar a Ochtinská ara-
gonitová jaskyňa spolu s klubom zdravotne postihnutých č. 15 Prešov, nás bolo pätnásť členov.

Klub Lučenec- Mária Gilanová. Klub Lučenec začína pracovať v januári – zasadá vý-
bor, naplánuje sa výročná členská schôdza a plán aktivít na nasledujúci rok. Naše stretnutia 
členov sa uskutočňujú podľa plánu napr. v mesiaci marec – MDŽ, v máji – Deň kože, deň 
dotykov a Euromalanoma Day ako aj Deň matiek. Tak isto v máji sa uskutočňovali poznáva-
cie zájazdy. V roku 2018 to boli Južné Čechy, kde sme navštívili napr. zámok Červená Lho-
ta, Hluboká nad Vltavou, Český Krumlov, Holešovice – jedinečný komplex vidieckych do-
mov – UNESCO a pod. V roku 2O19 sme navštívili Toskánsko. Videli sme šikmú vežu v Pise 
ako aj zaujímavé galérie. Baziliku Santa Croc vo Florenci a cestou domov sme sa zastavili na 
ochutnávke vín. V roku 2019 sme mali úžasnú akciu Celoslovenský deň kože a dotykov. Ak-
cia trvala tri dni. V prvý deň bol príchod hostí a ubytovanie. Nasledovala prehliadka mesta 
a po večeri ochutnávka pív v Tančiarni v Lučenci, kde sme mali možnosť ochutnať až 18 dru-
hov piva. Hlavný deň Dňa kože 17. máj prebiehal na Námestí republiky. Predsedníčka klubu 
pani Gilanová privítala hostí, Výkonný výbor z Bratislavy a predsedov klubov z celého Slo-
venska ako aj všetkých prítomných. Oboznámila účastníkov s programom dňa. Za mesto Lu-
čenec pozdravil prítomných viceprimátor mesta Mgr. Baculík. Nasledoval kultúrny program 
detí z materských škôl Zvolenská cesta, trieda Lienky, čo je aj náš symbol a MŠ z Herczovej 
ulice. Krásne kroje detí len umocnilo toto vystúpenie. Nedal sa zahanbiť ani detský folklórny 
súbor Radosť pod vedením Mgr. Janštovej Marcely. Popoludní sme navštívili Synagógu, kde 
nám spevácky súbor Rezeda zaspieval niekoľko pekných pesničiek. Vďaka akustike v Syna-
góge bolo vystúpenie speváckeho zboru nezabudnuteľným zážitkom. Na radnici sa uskutoč-
nilo prednáškové popoludnie kožných lekárov. Na záver bolo podané občerstvenie a malá po-
zornosť od spoločnosti Bioderma. 18. mája sme sa zúčastnili relaxačného pobytu v Novolan-
dii Rapovce. Poďakovanie patrí pani primátorke Alexandre Pivkovej za možnosť využiť ten-
to pobyt. Počas celého stretnutia nám prialo aj počasie, čo umocnilo náš program. 19. mája 
2019 sme sa zúčastnili Dňa otvorených dverí v Červenom Kláštore. Využili sme prehliadku 
kúpeľov a individuálne procedúry. Večer sme sa presunuli na Pieniny, kde sme sa ubytova-
li. Hoci už plte nepremávali aj tak sme mali pekný pohľad na Dunajec a okolie. Na júnovom 
stretnutí sme už rozoberali plán dovoleniek na desaťdňový pobyt pri mori. Tentokrát to bola 
Makarská riviera – Gradac v Chorvátsku a Taliansko v Lignane – hotel Cam. Ubytovanie 
a strava boli veľmi dobré. Vyšlo nám aj počasie. Za tieto pobyty ďakujeme CK Piešťany Tour 
s. r. o. Nie všetci mohli ísť k moru a tak sme využívali aj naše vody v Rapovciach. Z 2%, kto-
ré sme dostali od Výkonného výboru z Bratislavy a dotácií od mesta Lučenec sme zakúpili 
vstupenky, ktoré sme rozdali členom. Na septembrovom stretnutí sme preberali dovolenkové 
obdobie. V októbri sme sa zúčastnili relaxačného pobytu v Turčianskych Tepliciach. Po jeho 
skončení sme mali pracovné stretnutie v Radave, ktoré zabezpečil VV, kde sme prejednávali 
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prípravu na snem, ktorý sa uskutočnil v novembri v Červenom Kláštore. Voľný čas sme vy-
užili na kúpanie v Podhájskej a relaxačný pobyt v soľnej jaskyni v Radave. Ešte musím spo-
menúť stretnutie klubu v októbri, kedy sme mali bohatý program. Bol to aj Svetový deň pso-
riázy. O vzniku tohto dňa oboznámila prítomných predsedníčka klubu. Tento deň bol schvá-
lený vo francúzskom meste Nice a pripomenuli sme si jeho piate výročie. Keďže október je 
aj Mesiac úcty k starším, pozvali sme jubilantov, ktorí v tomto roku dovŕšili svoje okrúhle 
jubileum a obdarovali sme ich malým darčekom. Nasledovala diskusia a podanie občerstve-
nia. Poďakovaním za účasť predsedníčka schôdzu končila a zároveň pozvala prítomných na 
výročnú členskú schôdzu, ktorá sa uskutoční vo februári 2020. 

K bodu č. 6 – Správa mandátovej komisie 
Správu mandátovej komisie predniesla jej predsedníčka Mária Aratová. Uviedla, že na XV. 
Snem SPaA SR bolo delegovaných 53 členov z jednotlivých klubov SPaA SR a členskej zá-
kladne. Na Sneme je prítomných podľa prezenčnej listiny 53 delegátov, čo znamená, že XV. 
Snem SPaA SR je uznášania schopný. 

K bodu č. 7 – Prerokovanie a schválenie návrhu rozpočtu SPaA SR na roky 2020 a 2021 
Hospodárka Spoločnosti Eva Valovičová písomne v materiáloch predložila na roky 2020 
a 2021 návrh výkonného výboru na výšku členských príspevkov a výdavkových položiek, kto-
rých výšku, podľa platných Smerníc hospodárenia SPaA SR stanovuje snem. Ďalej predloži-
la návrh rozpočtu. 

Snem jednomyseľne schválil /za 53, zdržali sa 0, proti 0/: 
a/ ročné členské vo výške 10,00 € a viac a kolektívne členské vo výške 35,00 € a viac
b/ limit pokladničnej hotovosti v sume 1 000,00 €
c/ výdavky na občerstvenie: 
 * na akciách v Kluboch maximálne 4x ročne 2,50 € na zúčastneného člena podľa prezenčnej listiny
 *  na zasadnutí VV a pozvaných hostí maximálne 4x ročne 2,50 € na zúčastneného člena pod-

ľa prezenčnej listiny, v prípade mimoriadneho zasadnutia maximálne 4x ročne 1,50 € na 
zúčastneného člena podľa prezenčnej listiny

 *  podávané pri rokovaniach zástupcov VV (2 členovia) s obchodnými partnermi a fi rmami 
najviac však 5,00 € na zúčastnenú osobu

d/  vyplácanie príspevkov na činnosť Klubom vo výške 4,00 € na platiaceho člena, ktorý zapla-
til členský príspevok v plnej výške, s tým, že najneskôr do 31.05. bežného roka musí predse-
da klubu odsúhlasiť s hospodárom resp. zástupcom VV zoznam platiacich členov, ako pod-
klad k vyplácaniu príspevku na činnosť klubu podľa Smerníc hospodárenia do 30.06. bež-
ného roka e/ výšku paušálnych mesačných výdavkov pre členov VV na telefóny a cestovné 
v jednotnej výške à 35,00 € počas volebného obdobia.

f/  Vyplácanie cestovných náhrad: sa realizuje výlučne v súlade s ustanovenia Smernice o hospo-
dárení. Musí byť pri organizovaných akciách Spoločnosti v súlade s pokynmi Výkonného výbo-
ru (VV). Cestovné náhrady sa môžu preplácať len v prípade dostatočných fi nančných prostried-
kov v Spoločnosti a v danom Klube. Preplatenie cestovných náhrad v Klube, schvaľuje členská 
schôdza nadpolovičnou väčšinou svojich členov len v prípade dodržania organizačných pokynov 
VV. VV schvaľuje cestovné príkazy pre členov, ktorí nie sú registrovaní v žiadnom klube, ostat-
ným členom, ktorých vysiela na cestu, napr. členov revíznej komisie a pod. a ďalej schvaľuje aj 
preplatenie cestovných náhrad nadpolovičnou väčšinou členov VV. Schvaľovanie zahraničných 
ciest, je vo výlučnej právomoci VV, ako aj schvaľovanie ich vyúčtovania.
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g/ Návrh rozpočtu SPaA SR na roky 2020 a 2021 nasledovne:
V €ur

 spolu na roky 2020 a 2021 na jeden rok
PRÍJMY   
Členské príspevky 7 000,00 3 500,00
Sponzorské, dar 6 000,00 3 000,00
2% resp. 3% z dane z príjmu 3 000,00 1 500,00
PRÍJMY SPOLU 16 000,00 8 000,00
VÝDAVKY   
Kancelársky materiál 400,00 200,00
Občerstvenie VV a Snem 1 000,00 500,00
Paušály 4 200,00 2 100,00
Honoráre 400,00 200,00
Poplatky – internet, web .stránka 600,00 300,00
Cestovné 400,00 200,00
Ubytovanie 3 000,00 1 500,00
Poštovné 400,00 200,00
Aktivity a relaxačné pobyty klubom 4 400,00 2 200,00
Notárske poplatky 200,00 100,00
Poplatky banke 300,00 150,00
Rôzne 700,00 350,00
S P O L U: 16 000,00 8 000,00

K bodu č. 8 – Voľby členov výkonného výboru a revíznej komisie
Predseda volebnej komisie predstavil kandidátov do Výkonného výboru a Revíznej komisie. 
Ospravedlnil neprítomnú Editu Spišiakovú, kandidátku do RK a Zuzanu Tekauerovú, kandidát-
ku do VV. Voľby sa uskutočnili verejným hlasovaním, jednotlivo za každého kandidáta.
Do Výkonného výboru boli zvolení títo členovia: 
Bergmannová Ľubica (za 52, zdržali sa 1, proti 0), Mgr. Chrenková Eva (za 52, zdržali sa 1, pro-
ti 0), Hurbaničová Terézia (za 52, zdržali sa 1, proti 0), Tekauerová Zuzana (za 53, zdržali sa 0, 
proti 0) a Valovičová Eva (za 52, zdržali sa 1, proti 0)
Do Revíznej komisie boli zvolení títo členovia: 
Biskupičová Daniela (za 52, zdržali sa 1, proti 0), Ing. Spišiaková Edita (za 53, zdržali sa 0, pro-
ti 0) a Smadišová Božena (za 52, zdržali sa 1, proti 0)

Po krátkej prestávke predseda volebnej komisie JUDr. Cyril Betuš oznámil delegátom XV. 
Snemu rozdelenie funkcií nového Výkonného výboru SPaA SR: prezidentka Terézia Hurba-
ničová – štatutár, viceprezidentka Ľubica Bergmannová – štatutár, hospodárka Eva Valovičo-
vá, tajomníčka Mgr. Eva Chrenková a členka Zuzana Tekauerová. Za predsedníčku revíznej 
komisie bola zvolená Ing. Edita Spišiaková, členkami Daniela Biskupičová a Božena Smadi-
šová. V mene prítomných delegátov im zablahoželal a poprial veľa tvorivých síl, elán a predo-
všetkým pevné zdravie.

Hovorkyňou SPaA SR zostáva Mária Cetkovská a styk so zahraničím bude naďalej vykoná-
vať RNDr. Miloslav Čubrík.

K bodu č. 9 – Rôzne, diskusia, námety činnosti na nastávajúce obdobie
* Pani Přikrylová – zástupkyňa SPAE ČR nás informovala o hlavných aktivitách spoločnosti, 
vydávajú časopis Zpravodaj, otvárajú sezónu v kúpeľoch Lipová, organizujú prímorské ozdrav-
né pobyty, pravidelne organizujú stretnutie na Portáši, budúci rok to už bude 20. ročník v ter-
míne 19.-21.06.2020, na ktorý nás všetkých srdečne pozvala. V dňoch 14. – 16.02.2020 bude 
Zjazd SPAE ČR v Třebíči, v júli plánujú pobyt v Chorvátsku – Baška Voda, v septembri pobyt 
pri mori v Grécku.
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* Pani Kucháreková sa 17. a 18. októbra 2019 sa zúčastnila s Terkou konferencie organizácií 
občianskeho sektora Orbis Civitares, ktorá bola o postavení mimovládnych organizácií na Slo-
vensku, zúčastnila sa aj pani prezidentka Čaputová a rozprávali sa...
* Pani Rusinková informovala: 
- o novele Zákona o sociálnej pomoci: od 01. júla 2020 budú mať nárok na príspevok na hygie-
nu a ošatenie aj ľudia, ktorí sú v sociálnom zariadení; 
- od 01. júla 2020 platia nové podmienky na nárok na parkovací preukaz – pohybové problé-
my, reumatologické, neurologické; 
- osobná asistencia – teraz sa neskúma, predtým bol nárok ak príjem bol menší ako 4-násobok 
životného minima – zvýšil sa príjem za opatrovanie (432 €); 
- informovala nás o projekte „Cesta na trh práce“
* Pani Cetkovská – rozprávala o akcii Trh kože v Bratislave, konanej 27. októbra 2019, organi-
zovanej Slovenskou dermatologickou spoločnosťou; ako na nevýhodu poukázala, že sa prelína 
so Svetovým dňom psoriázy. Navrhla, aby VV napísal odobrujúci list
* Pani Bergmannová – pripravujeme v spolupráci s Editou Spišiakovou nové tlačivá o hmotnej 
zodpovednosti predsedov, podpredsedov, hospodárov a revíznej komisie pre jednotlivé kluby 
ako aj o používaní osobných údajov /GDPR/
* Pani Rusinková žiadala o prípravu manuálu – archivovanie dokladov a zakotvenie archivácie 
dokladov do smerníc o hospodárení spoločnosti 
S pripomienkami a návrhmi sa bude VV zaoberať a členovia Spoločnosti o nich budú informo-
vaní prostredníctvom zápisníc.

K  bodu č. 10 – Schválenie uznesení Snemu
Návrh uznesenia z rokovania XV. Snemu SPaA SR predniesol predseda návrhovej komisie 
JUDr. Cyril Betuš. Uznesenie XV. Snemu SPaA SR bolo delegátmi jednomyseľne schválené. 

K bodu č. 11 – Záver
Ľubica Bergmannová prítomným delegátom poďakovala za aktívnu účasť. Novému VV, RK 
a všetkým delegátom zaželala veľa šťastia, zdravia, pochopenia, menej stresu, ale hlavne veľa 
elánu do ďalšej spoločnej práce. Tým zasadnutie XV. Snemu ukončila.

Zapísala: Katarína Kapustová a Eva Nagyová
Zápisnicu overili: Mária Kucháreková a Jozef Vandák
Kúpele Červený Kláštor Smerdžonka 22. 11. 2019

U Z N E S E N I E z rokovania XV. Snemu delegátov SPaA SR 
dňa 22. 11. 2019 v Kúpeľoch Červený Kláštor Smerdžonka

XV. Snem Spoločnosti psoriatikov a atopikov SR (ďalej len SPaA SR alebo Spoločnosť) na 
základe prerokovaných správ a diskusie prijíma nasledovné uznesenie:

A.  S C H V A Ľ U J E
1. Správu Mandátovej komisie
2. Správu o činnosti SPaA SR od ostatného Snemu SPaA SR
3. Správu revíznej komisie o činnosti a hospodárení SPaA SR od ostatného Snemu SPaA SR
4. Správy o činnosti jednotlivých klubov SPaA SR od ostatného Snemu SPaA SR
5. Správu návrhovej komisie
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B.  Z V O L I L na nastávajúce volebné obdobie:
1. Výkonný výbor SPaA SR v zložení:
 Ľubica Bergmannová, Terézia Hurbaničová, Eva Chrenková, Zuzana Tekauerová 
 a Eva Valovičová 
2. Revíznu komisiu SPaA SR v zložení:
 Daniela Biskupičová, Božena Smadišová, Edita Spišiaková

C.  K O N Š T A T U J E, že v zmysle platných STANOV Výkonný výbor Spoločnosti 
na svojom prvom zasadnutí konanom dňa 22. 11. 2019 zvolil:
za prezidentku Teréziu Hurbaničovú – štatutár
za viceprezidentku Ľubicu Bergmannovú – štatutár
za tajomníka Evu Chrenkovú
za hospodára Evu Valovičovú
za člena Zuzanu Tekauerovú 

D.  K O N Š T A T U J E, že v zmysle platných STANOV Revízna komisia Spoločnosti na 
svojom prvom zasadnutí konanom dňa 22. 11. 2019 zvolila:
Za predsedníčku revíznej komisie: Editu Spišiakovú; za členky Danielu Biskupičovú 
a Boženu Smadišovú

E.  S C H V A Ľ U J E pre oblasť hospodárenia Spoločnosti:
1.   Výšku členského príspevku v rokoch 2020 a 2021 vo výške 10,00 € a viac a kolektívne člen-

ské vo výške 35,00 € a viac.
2.  Výšku výdavkov na občerstvenie:
 a)  na akciách v Kluboch maximálne 4x ročne 2,50 € na zúčastneného člena podľa prezenč-

nej listiny
 b)  na zasadnutiach VV a pozvaných hostí maximálne 4x ročne 2,50 € na zúčastneného člena 

podľa prezenčnej listiny; v prípade mimoriadneho zasadnutia maximálne 4x ročne 1,50 € 
na zúčastnené osoby podľa prezenčnej listiny

 c)  podávané pri rokovaniach zástupcov VV SPaA SR (2 členovia) s farmaceutickými fi rma-
mi najviac 5,00 € na osobu.

3.   Vyplácanie dotácií na činnosť Klubom v rokoch 2020 a 2021 vo výške 4,00 € na platiaceho 
člena, ktorý zaplatil členský príspevok v plnej výške.

4.  Výšku paušálnych mesačných výdavkov na telefónne poplatky a cestovné prostriedkami 
hromadnej dopravy pre členov VV SPaA SR jednotne 35,00 € počas nastávajúceho volebné-
ho obdobia.

5.  Vyplácanie cestovných náhrad: sa realizuje výlučne v súlade s ustanoveniami Smernice o hos-
podárení. Musí byť pri organizovaných akciách Spoločnosti v súlade s pokynmi Výkonného 
výboru. Cestovné náhrady sa môžu preplácať len v prípade dostatočných fi nančných prostried-
kov v Spoločnosti a v danom Klube. Preplatenie cestovných náhrad v Klube, schvaľuje členská 
schôdza nadpolovičnou väčšinou svojich členov len v prípade dodržania organizačných poky-
nov VV. VV schvaľuje cestovné príkazy pre členov, ktorí nie sú registrovaní v žiadnom klube, 
ostatným členom, ktorých vysiela na cestu, napr. členov revíznej komisie a pod. a ďalej schva-
ľuje aj preplatenie cestovných náhrad nadpolovičnou väčšinou členov VV. Schvaľovanie za-
hraničných ciest, je vo výlučnej právomoci VV, ako aj schvaľovanie ich vyúčtovania. 

6. Limit pokladničnej hotovosti vo výške 1 000,00 €
7.  Vyrovnaný rozpočet príjmov a výdavkov Spoločnosti na roky 2020 a 2021 celkom vo výške 
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16 000,00 €, čiže ročne rozpočtované príjmy vo výške 8 000,00 € a rozpočtované výdavky 
tiež vo výške 8 000,00 € v členení podľa predloženého návrhu.

F.  U K L A D Á 
1.   Výkonnému výboru SPaA SR v termíne do 30. 04. 2020 prerokovať námety a návrhy z dis-

kusie XV. Snemu SPaA SR a využiť ich v ďalšej práci.
 Zodpovedá: VV SPaA SR 
 Termín: 30. 04. 2020
2.   Výkonnému výboru SPaA SR rozpracovať v termíne do 31. 05. 2020 zámery z rokovania 

XV. Snemu do plánov činnosti Spoločnosti a zabezpečiť ich realizáciu v nastávajúcom vo-
lebnom období. 

 Zodpovedá: VV SPaA SR 
 Termín: v texte 
     Terézia Hurbaničová, prezidentka SPaA SR
Schválené dňa 22. 11. 2019 
Kúpele Červený Kláštor Smerdžonka

Bratislavský klub na XV. Sneme SPaA SR v Červenom Kláštore

Po dvoch rokoch sme sa niektorí opäť stretli na už XV. Sneme SPaA SR, ktorý sa 
konal v dňoch 21. – 23. novembra 2019 v Kúpeľoch Červený Kláštor Smerdžonka. 
Niektorí účastníci Snemu tu v kúpeľoch v Pieninskom národnom parku boli po pr-
výkrát. Časť delegátov snemu bola ubytovaná v „Dome zdravia” ďalší v kúpeľných 
domčekoch, ktorých je v areáli pätnásť. Vo štvrtok po ubytovaní sme si dopriali sme 
trochu relaxu z cesty. Procedúry poskytované odborným zdravotníckym personálom 
a boli to minerálne vaňové kúpele a masáže. To, že kúpele Smerdžonka sú výnimoč-
né kúpele s bohatou históriou, tak o tom nás v piatok do obeda informoval ich mana-
žér, pán Šmída. Po raňajkách v rámci voľného času, pred nadchádzajúcim rokovaním 
Snemu, bol našim sprievodcom po celom areáli. A bolo čo obdivovať. 

Prameň Smerdžonky, má blahodarne účinky na ľudský organizmus, vonkajšia 
Kneipp terapia a balančný chodník, Kaplnka s ikonou Matky Ustavičnej Pomocí, ba-
zény, telocvične, vonkajšie fi tnes stroje, ihriská, amfi teáter a prekrásna príroda. 
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V amfi teátri sa konajú v lete 
folklórne, duchovné podujatia 
a koncerty. Tiež sme si pozreli 
nový Wellness hotel, ktorý bude 
v blízkej budúcnosti otvorený. 
Bude slúžiť na relaxačné a po-
hybové využitie a je s bezbarié-
rovým prístupom. Pod krídlami 
legendárneho mnícha Cypriá-
na sme sa cítili fantasticky a ešte 
dlho budeme mať pred očami 
výhľad na Tri koruny. Za to, že 
sme sa tam cítili naozaj kom-
fortne vďačíme vedeniu a ce-
lému personálu kúpeľov. Bolo 
o nás špičkovo postarané. Veľ-
ké ďakujeme a dovidenia. Urči-
te k Vám opäť prídeme... 

Martinský klub na XV. Sneme SPaA SR v Červenom Kláštore

V dňoch 21. až 23.11.2019 sa v Kúpeľoch Červený Kláštor Smerdžonka konal 
už XV. Snem SPaA SR, ktorý organizovala Spoločnosť psoriatikov a atopikov SR. 
Tento krát sa spolu stretlo 53 členov/delegátov a dvaja hostia zo SPAE ČR. Ich „do-
movom“ sa na tieto dni stal liečebný DOM ZDRAVIA a tiež romantické DOMČE-
KY, takže spokojní boli určite všetci, viac, či menej nároční klienti. Tieto ubyto-
vacie zariadenia ako aj celý areál sa nachádza v nádhernom prostredí najmenšieho 
národného parku na Slovensku. Hneď od začiatku pobytu všetkých prítomných spre-
vádzal príjemný a ochotný personál, ústretový bol tiež pán majiteľ Kúpeľov Smer-
džonka. Uvoľňujúcim privítaním bola určite pre každého relaxačná masáž, tiež bla-
hodarný minerálny kúpeľ. 

Piatok sa začal pútavou prehliadkou areálu a priestorov Kúpeľov Červený Kláš-
tor. Vďaka príjemnému manažérovi Ing. Šmídovi po týchto miestach, a jeho zaujíma-
vému rozprávaniu sa prítomní hostia dozvedeli nielen kúsok histórie, ku ktorej nepo-
chybne patria aj chýry o liečivej vode pod Troma Korunami, ktorú kedysi vo svojej 
liečiteľskej praxi využívali aj mnísi z neďalekého kláštora. Najznámejším z nich bol 
„lietajúci“ mních Cyprián. Účastníci tohto pobytu videli a zažili aj ukážku súčasné-
ho fungovania areálu, no a dozvedeli sa aj o plánoch do blízkej budúcnosti, ku kto-
rým patrí otvorenie nových priestorov, kde nebude chýbať nový bazén, sauny, fi tnes 



H E L I        S  1/2020

39XV. Snem delegátov SPaA SR

a iné oddychové miesta, čo ešte zvýši úroveň kúpeľov. Jediná drobnosť, ktorá ale ne-
bola v rukách hostiteľov bolo upršané počasie, ktoré však ani náhodou nenarušilo po-
hodu na tomto mieste. Hneď po obede sa uskutočnilo rokovanie XV. Snemu SPaA SR. 
Predsedovia klubov zhodnotili činnosť v kluboch za uplynulé obdobie. Jedným z bo-
dov bolo, že každý klub by uvítal viac nových členov. Večer sa niesol v neformálnom 
duchu. Pri spoločnom posedení sa nielen rozprávalo, ale aj zaspievalo.

Sobota bola taktiež v duchu oddychu a relaxu a iných príjemných aktivít. Jednotli-
ví členovia trávili čas v skupinkách a spestrili si ho krátkymi výletmi po okolí. Niek-
torí vytrvalci sa dostali aj na poľskú stranu Pienin. Ako to už býva, keď sa cítime prí-
jemne, čas nám neuveriteľne rýchlo letí a tento krát to platilo rovnako. A tak prišiel 
čas baliť sa, rozlúčiť, poďakovať...

Poďakovanie patrí vedeniu Kúpeľov Červený Kláštor, celému jeho personálu, re-
cepčným, zdravotníckemu personálu, aj všetkým ostatným zamestnancom. Vďaka nim 
sme si „prišli na svoje“ v každom smere, užili si relax, príjemné stretnutia s priateľmi, 
krásne prostredie, milých ľudí, chutné jedlo, nazbierali mnoho zážitkov, objavovali čaro 
regiónu. Čo viac si môžeme priať, ako viac takýchto vydarených spoločných, neraz pra-
covných akcií a kopu zážitkov. Vďaka a niekedy nabudúce dovidenia...
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Svidnícky klub 
na XV. Sneme SPaA SR 

v Červenom Kláštore 
Smerdžonka

V živote je len pár nezabudnuteľ-
ných a neopakovateľných zážitkov. Vo 
štvrtok členovia nášho klubu v dopolud-
ňajších hodinách vyrazili smer Poloni-
ny – Červený Kláštor, kde sa mal počas 
troch dní uskutočniť XV. Snem nočník 
Snemu SPaA SR.

Cesta nás najprv zaviedla na rôzne za-
ujímavé miesta. Zastavili sme sa v obci 
Litmanová, ktorá je známa predovšetkým 
ako mariánske pútnické miesto. V novo-
dobej histórií sa Litmanová dostala do pod-
vedomia hlavne v súvislosti so zjavenia-
mi Panny Márie na hore Zvir. Je to nesku-
točne pekné miesto. Návšteva Litmanovej 
v nás zanechala príjemný pocit uvoľnenia 
sa od bežných svetských starostí.

Ďalšou cestovateľskou návštevou 
bola návšteva Nestvill Park v Hniezd-
nom. Areál pekne upravený, rovnako 
aj interiér čokoládovne. Ponúkajú nie-
len skvelé čokoládové výrobky. Nestvill 
park je príjemným miestom aj na odpo-
činok. Rozprávkové domčeky nás lákali 
svojou Vianočnou výzdobou.

Ani sme sa nenazdali a o chvíľu spo-
za zákruty sa pomaly vynáral cieľ našej 
cesty, Liečebné kúpele Červený Kláštor 
Smerdžonka.

Po príchode do kúpeľov sme sa zví-
tali s členmi ostatných klubov. Po uby-
tovaní sa v hoteli sme mali večer voľný 
program. Bola to „kamarátska“ diskusia 
členov, ktorí sa dlho nevideli. 

Piatok bol deň „D“. Konal sa jubilej-
ný snem našej spoločnosti. Rokovalo sa, 
volili sa komisie, výkonný výbor spo-
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ločnosti, predsedovia jednotlivých klu-
bov prečítali správu o činnosti klubov za 
predchádzajúce dva roky. Naša predsed-
níčka Svidníckeho klubu mala poučnú 
sociálnu prednášku. Po všetkých formál-
nych povinnostiach potrebných k sne-
movaniu sa večer „snemovalo“ v druž-
nej debate v priestoroch hotela. Bavilo 
sa, spievalo sa, hovorili sa vtipy. V ne-
skorých večerných hodinách sme za roz-
pŕchli do svojich príbytkov.

V sobotu, v deň nášho odchodu sme 
ešte navštívili tradičný poľský trh. Do 
Poľska sme prešli cez most priateľstva, 
ktorý vedie cez Dunajec. Kochali sme sa 
pohľadom na Tri koruny, ktoré sú nesku-
točne krásne a majestátna súčasť Pienin. 

Čo dodať na záver snemu? Opäť sa 
stretla skupina ľudí, ktorí majú spoloč-
ný cieľ: Neostať v boji so svojim kož-
ným ochorením sami. Vzájomná pod-
pora a pomoc klubistov sa nevie opísať 
žiadnymi slovami. Každý z nás domov 
odchádzal spokojný so svojimi zážitka-
mi a spomienkami. 

Členovia klubu Svidník
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Soľ a čierne bahno z Mŕtveho mora
revitalizujú kĺby i kožu

Mŕtve more. Najnižší bod sveta – čarovné tajomné miesto. Zbožňované Kleo-
patrou, uctievané starými národmi. Neustále vyhľadávané pre liečebné účin-
ky svojich minerálov, ktorých koncentrácia je desaťkrát vyššia než v iných 
moriach a zloženie nenapodobiteľné nikde na Zemi.

Milióny rokov sa z Mŕtveho mora vyparuje viac vody ako do neho priteká. Vzác-
ne soli s vysokým obsahom draslíka, magnézia, sodíka, vápnika, brómu, jódu a iných 
dôležitých minerálov tvoria viac ako 30 percent jeho objemu! Unikátne zloženie vody 
a čierneho bahna z Mŕtveho mora má blahodarné účinky najmä pri ochoreniach kĺbov 

a kože, pomáha zvýšiť regeneráciu a vitalitu buniek 
a účinne tak zrelaxovať celé telo!

Vďaka tomu, že sa soli a bahno bohaté na minerál-
ne látky z Mŕtveho mora stali súčasťou receptúr vo vý-
robkoch Kawar, liečivé účinky soľného kúpeľa i ba-
henného zábalu či produktov z nich, môžeme pocítiť 
aj doma, bez nutnosti podujať sa na dlhú cestu k bre-
hom tohto mora. Celú produkciu i dodávky jordánske-
ho „zlata” do celého sveta, vrátane Slovenska, zabez-
pečuje jordánska fi rma El-Maydan Co., na čele ktorej 

MUDr. Fathi Kawar, 
absolvent LFUK v Bratislave 
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stojí MUDr. Fathi Kawar, absolvent Lekárskej fakulty UK v Bratislave. Po viacroč-
nej praxi ho ako praktického všeobecného lekára v jordánskom Ammáne zaujali až 
prekvapivé účinky kúpeľov s obsahom soli z Mŕtveho mora nielen na kožné ochore-
nia, ale aj na pohybový aparát. A následne sa rozhodol využívaniu minerálnych solí 
z Mŕtveho mora v prospech zdravia venovať ďalšiu časť svojho profesionálneho živo-
ta. Práve preto sme ho požiadali o odpoveď na otázku, ako využiť blahodarný vplyv 
rokmi overenej balneoterapie v domácom prostredí.

Relaxácia svalov a kĺbov, komfort pre nohy

Podľa MUDr. Kawara pravidelné vaňové soľné kúpele s esenciou vzácnych prí-
rodných minerálov, či bahenné zábaly kĺbov, sú balzamom na kožu aj kĺby a celko-
vo pohybový aparát. Vďaka vysokej koncentrácii minerálnych látok, najmä bromi-
dov, dochádza počas nich k svalovej relaxácii a utíšeniu bolesti svalov a kĺbov. Zjed-
nodušene – „zmäkčuje” sa povrch svalových vlákien a stvrdnuté kĺby sa uvoľňu-
jú. Prítomné minerály poskytujú výživu stuhnutým tkanivám, zlepšujú ich elastici-
tu. V soli i čiernom bahne viazaný oxid siričitý pozitívne pôsobí predovšetkým na re-
generáciu poškodených väzivových a chrupkových tkanív. Vďaka „dodávkam” síry 
sú časom ohybnejšie, zlepšuje sa ich aktívna i pasívna pohyblivosť a zároveň aj odol-
nosť – defi cit síry má totiž na svedomí neschopnosť organizmu „renovovať” poško-
dené tkanivo. Vaňové kúpele spolu s bahennými zábalmi majú výrazný vplyv na zni-
žovanie opotrebovania aj degenerácie kĺbových štruktúr, podporujú pružnosť a funkč-
nosť chrupavky, pôsobia protizápalovo. Sú tak zároveň účinnou prevenciou zápalov 
a opuchov kĺbov.
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Kúpele pomáhajú tiež pri problémoch 
s tzv. ťažkými nohami či kŕčovými žilami. 
Doslova liečivý efekt majú u ľudí so seda-
vým zamestnaním, trpiacich nedostatočným 
prekrvením dolných končatín, stagnáciou 
lymfatického systému a opuchmi nôh. Pod-
porujú krvný obeh, činnosť lymfatického 
systému a majú priaznivý dopad na metabo-
lizmus buniek.

„Kúpeľ si možno dožičiť zo začiatku den-
ne, neskôr každý druhý až tretí deň. Na vaňu 
s obsahom 60 až 80 litrov vody stačí rozpus-
tiť 125 až 250 g soli z Mŕtveho mora. Pri va-
ňových kúpeľoch je vhodné zároveň apli-
kovať bahenný zábal – pomáha kĺby šetrne 
rozohriať a správne prekrviť“, dodáva MUDr. 
Kawar.

Spása pre suchú pokožku – aj pri lupienke a lupinách

Soľný kúpeľ i bahenný zábal sú doslova liečivým osviežením pre suchú pokožku 
či pokožku postihnutú kožnými ochoreniami, zvyšujú jej schopnosť zadržiavať vlh-
kosť, dodávajú koži zdravší vzhľad a pocit sviežosti, pleť vďaka nim nadobúda mla-
distvý „výraz“, potvrdzuje na základe svojich skúseností MUDr. Kawar a poukazuje 
nielen na jedinečné účinky soli a bahna pri obnove prirodzenej funkcie pokožky, ale 
aj na hojivý a relaxačný účinok minerálov, oxidu siričitého a bitúmenov. „Tie dokážu 
výrazne zlepšiť stav aj pri psoriáze a lupienke, pri ktorej dochádza k nadmernému ro-
hovateniu a olupovaniu vrchnej časti pokožky. Ochorenie sa prejavuje zvýšenou tvor-
bou svrbiacich šupiniek, s nimi vlastne súvisí aj jeho názov, grécke slovo psora totiž 
znamená svrbiacu šupinu. MUDr. Kawar ďalej zdôrazňuje, že vďaka liečivým účin-
kom sú kúpeľ alebo zábal z čierneho bahna, schopné poskytnúť koži prirodzený mik-
ropíling, ktorý ju zbavuje šupiniek. Dokážu suché svrbiace šupinky zmäkčiť, rozpus-
tiť, či odstrániť a tak maximálne zredukovať ich nadmerný výskyt.

Podľa doktora Kawara rovnaký účinok majú aj na vlasovú pokožku pri suchých 
lupinách, ktoré sú podobné svrbiacim šupinám pri lupienke /psoriáze/. Ich vznik má 
na svedomí najmä časté „svedomité“ umývanie a horúce fénovanie vlasov a používa-
nie vysušujúcich kozmetických produktov, predovšetkým šampónov, ktoré vlasy nad-
merne odmasťujú. V zimnom období vlasom škodí aj pobyt v priveľmi vykurovaných 
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priestoroch bez potrebného zvlhčovania vzduchu. „V takomto prípade blahodarne pô-
sobí špecifi cké použitie výživnej pleťovej bahennej masky Kawar aj na vlasy, ale po-
zor, nie na zafarbené vlasy. Tie by sa mohli odfarbiť, pretože soľ má snahu zvýraz-
niť prirodzenú farbu vlasov (zábal sa odporúča použiť pred farbením vlasov). Podob-
ne môže pôsobiť aj opláchnutie vlasov slanou morskou vodou, ktorá sa môže nechať 
pôsobiť 5 – 10 min., potom je potrebné ju zmyť. Najlepšie s použitím šampónu Ka-
war proti lupinám.

Ošetrenie s čiernym bahnom či morskou vodou pôsobí na vlasy doslova ako eli-
xír, vlasovú pokožku vyčistí do hĺbky a zabezpečí jej detoxikáciu na bunkovej úrov-
ni, zároveň ju vyživí, postará sa o jej hydratáciu a pozitívne ovplyvní jej účinnú rege-
neráciu. Zároveň ju primerane prekrví, zrýchli metabolizmus buniek, čo sa následne 
prejaví na zdravom raste vlasov aj v dlhodobom období, ošetrené vlasy zanechá vitál-
ne, lesklé, jednoducho zdravé.

Jedinečné pôsobenie kúpeľa s vyšším obsahom vzácnych solí z Mŕtveho mora na 
pokožku, predovšetkým na odstraňovanie vysušenej zrohovatenej kože a jej regene-
ráciu, potvrdil i výskum realizovaný Kožnou klinikou Univerzitnej nemocnice v Bra-
tislave pod vedením doc. Sinku – dlhoročného odborníka na chronické kožné ocho-
renia. Opakovane poukázal aj na ďalšie efekty liečivého kúpeľa, pôvodne zamera-
ného na liečbu psoriázy, predovšetkým na jeho relaxačný účinok na pohybový apa-
rát. Sprievodným efektom horúcich kúpeľov bolo až prekvapujúco časté vymiznu-
tie chronickej bolesti tak malých, ako aj veľkých kĺbov.” Je nevyhnutné zdôrazniť, že 
účinky týchto vzácnych minerálov z Mŕtveho mora pri kúpeľných kúrach pri Mŕtvom 
mori a rovnako aj pri domácej balneoterapii sú na takej úrovni, že ich možno dekla-
rovať ako typické liečivé účinky, ktoré sú zvyčajne deklarované u liekov“, vyzdvihu-
je ich vlastnosti doc. MUDr. Sinka.
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Mikulášske stretnutie – posedenie pri kapustnici 06. 12. 2019

Končil sa rok a to pre členov BA klubu znamená koncoročné stretnutie pri ka-
pustnici. Konalo sa v petržalskej reštaurácii Oáza pri známom jazere Veľký Draž-
diak. Kochali sme sa pohľadom na pestrofarebné kačičky či labute plávajúce po hla-
dine a utekali pred nimi, keď vychádzali na breh. Ostávalo nám už len pár krokov a už 
sme sa vítali vo vnútri s ostatnými členmi, či rodinnými príslušníkmi. Predseda Jozef 
spolu so Zdenkou povedali úvodom pár slov na uvítanie, poďakoval za hojnú účasť, 

no a po prípitku sme sa už venovali vy-
nikajúcej kapustnici. Po večeri nechýbalo 
pivko či lahodné vínko. V družnej debate 
sme zotrvali do neskorých večerných ho-
dín. Blížil sa čas rozlúčenia. Pri odcho-
de sme si navzájom priali šťastné a vese-
lé vianočné sviatky, do nadchádzajúceho 
roku 2020 veľa šťastia, zdravia, porozu-
menia a lásky...
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Novoročné
Trojkráľové stretnutie 

10. január 2020

Nový rok členovia BA klubu zača-
li stretnutím v Hostinci u Deda. Predseda 
klubu Jozef spoločne so Zdenkou privíta-
li všetkých prítomných členov a vzácneho 
hosťa, Majku predsedníčku klubu v LM. 
Veru, stretlo sa nás tu neúrekom. Viac ako 
sme očakávali. Zdenka nám zaspieva-
la a pripili sme si na zdravie pohárom la-
hodného vínka /kto mohol/. Popri dobrom 
jedle sme viedli debaty čo budeme počas 
roka robiť, aké akcie si máme, chceme na-
plánovať. Jozef však nesklamal, už mal 
pripravený predbežný plán akcií, takže 
sme ho len spoločne dotvárali, pripomien-
kovali. Členky výboru aj pracovali, vybe-
rali členské príspevky. A tak sa opäť spoji-
lo príjemné s užitočným. Po večeri, prihlá-
sení do divadla, dostali vstupenky na 18. 
januára. Čas neúprosne rýchlo plynul a my 
sme sa museli rozlúčiť. 

Plán akcií členov BA pre rok 2020 – 
informujte sa u členov výboru 

BA klubu

*  02. 04. 2020 v Justiho sieni Primaciál-
neho paláca o 16:30 výročná členská 
schôdza

*  24. 04. 2020 sa stretneme v Bowlingovom centre na Tupolevovej 7/A v Petržalke 
(info na 0948/517917)

* 20. 06. 2020 Medzinárodné stretnutie na Portáši, bude to jubilejný XX. ročník
* 04. 07. 2020 prehliadka pevnosti v Komárne
* 12. 09. 2020 prehliadka Nitrianskeho hradu
* 12. 11. 2020 v Justiho sieni Primaciálneho paláca o 16:30 jesenná členská schôdza
*  04. 12. 2020 Mikulášske – predvianočné posedenie pri kapustnici
Pozri, viac na strane 7.
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Bratislavčania 
v Tatrách

Krásne počasie prialo 
členom Bratislavského klu-
bu dňa 23. januára, ktorí sa 
vybrali na jednodňový vý-
let do Vysokých Tatier. Po-
vedali sme si, keď sme už 
tu, v Tatrách, treba si ob-

zrieť krásy našej prírody. Prvú krásnu turistickú prechádzku sme mali na Štrbskom 
plese, kde sme si pozreli Lyžiarsky areál – stavajú tu aj vyhliadkovú vežu, ktorá má 
mať výšku až 53 metrov. Toho času je zhotovená na cca 70 %. Turistov na chodníku 
pribúdalo a my sme sa pobrali ďalej k električkovej stanici, kde našou ďalšou zastáv-
kou bol Starý Smokovec. Odtiaľ sme sa vybrali pozrieť ľadovú krásu v Tatranskom 
Ľadovom dóme a vonkajších sôch okolo neho. Navštívili sme aj Bilíkovú chatu. Za-
snežená príroda Tatier je taká krásna, že sa nedá opísať slovami. Musí sa iba vidieť. 
Možno je trochu poničená kalamitou spred pár rokov, no stále nádherná a nezameni-
teľná. Usádzame sa v malej reštaurácii, aby sme sa posilnili po náročnom dni. Jedlo 
bolo chutné atmosféra výborná.        Účastníci výletu
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Dva výlety v jeden deň

V skorých ranných ho-
dinách naštartoval skúsený 
šofér Michal svojho „táto-
ša“ a vo Svidníku a v Kuri-
me vyzdvihol posádku auta 
smerujúcu do Liptovského 
Mikuláša. Ranná hmla sa 
rozplynula, keď sme prišli 
na prvú zastávku našej cesty. Vygooglili sme, že vo Vysokých Tatrách na Hrebien-
ku začala výstava ľadových sôch. No odolajte tomu ich nevidieť, keď sme tým sme-
rom mali cestu. Lanovka nás vyviezla zo Starého Smokovca na Hrebienok. Pršalo ako 
z krhly, po snehu ani stopy. Fotky priložené k článku, svedčia o tom, ako sme si tú krá-
su doslova „užívali“. Presne na obed sme dorazili do Liptovského Mikuláša. Popre-
chádzali sme sa po námestíčku, aby sme pretiahli stuhnuté údy po dlhej ceste. 

Na pozvanie predsedníčky Mikulášskeho klubu pani Majky Aratovej sme prišli 
ochutnať liptovskú kapustnicu na stretnutí Mikulášskeho klubu. O vrúcnom zvíta-
ní nebudem ani hovoriť. Klubisti zo Svidníka „zapadli“ medzi Liptákov, ako by sa 
poznali dlhý čas. Niektorých mikulášskych klubistov som videla po dlhšom čase. 
Na stretnutí sme si vypočuli prednášku pána Mária Krajčiho z fi rmy RIDOP o kom-
penzačných pomôckach, ktoré uľahčujú imobilným ľuďom pri ich premiestňovaní 
sa v interiéry a v exteriéry a pri vykonávaní osobnej hygieny. Ochutnali sme tradič-
nú liptovskú kapustnicu a porozprávali sa s novými priateľmi. Pozvali sme Mikuláš-
sky klub na víkendový pobyt do Hvezdárne v Roztokoch. Dúfam, že svoj sľub dodr-
žia a v júni nás navštívia. Veď priateľstvá sa musia utužovať.

PhDr. Renáta Rusinková, predsedníčka Svidníckeho klubu SPaA
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Decembrové 
Mikulášske posedenie

December je mesiacom darčekov. 
Jedným zo sviatkov, ktorý má dodnes 
pevné miesto v našom klube je sviatok 
sv. Mikuláša. Naše tradičné stretávanie 
sa na konci roka v mesiaci december vy-
šlo v minulom roku priamo na kalendár-
neho Mikuláša (06. 12. 2019). 

Po vzájomnom zvítaní sa s každým 
členom a spoločne usadením sa k spo-
ločnému stolu nám predsedníčka klu-
bu PhDr. Renáta Rusinková zreferova-
la priebeh celého roka, aké akcie klubu 
sa uskutočnili v roku 2019. Niektorí naši 
členovia sa zúčastnili klubových a celo-
slovenských akcií, či to bol spomenie-
me napr. Deň kože, deň dotykov v Lu-
čenci, pracovno-relaxačno-edukačný 
pobyt v Radave, alebo rôzne pobyty, kde 
sa zúčastnil samotný klub na akciách – 
pobytoch (Hvezdáreň v Roztokách, Čer-
vený Kláštor a pod.).

Predsedníčka klubu PhDr. Renáta Ru-
sinková nám dala možnosť vyjadriť sa 
k plánovaným akciám v roku 2020 vo 
voľnej diskusii. Taktiež nás informovala 
o novinkách v sociálnom systéme nášho 
štátu. 

Nesmieme zabudnúť na samotné ob-
čerstvenie, ktoré nám pripravili naši čle-
novia na čele s Jožkom Maňkom a jeho 
pomocníkmi Magdou a Valikou. Pripra-
vili pre nás vynikajúce chlebíčky na rôz-
ne spôsoby a samotné naaranžovanie 
vyzeralo perfektne. Po voľnej diskusii 
nasledovalo prekvapenie pre všetkých 
zúčastnených. Samotné prekvapenie spo-
čívalo v rozdávaní Mikulášskych balíč-
kov. Okrem sladkého prekvapenia a ovo-
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cia nám do balíčka prichystali aj darčekové predmety od MUDr. Hany Zelenkovej, 
PhD. MBA vo forme pera a drobnosti z lekárne DERMED a tiež od fi rmy ALSSES 
od Bc. Aleny Štefaniskovej vo forme pomády na pery. Týmto im chceme veľmi pek-
ne poďakovať za ich sponzorstvo.

Mikuláši boli tentoraz dvaja, naši členovia Peter Bokša a Peter Maňko, ktorí roz-
dávali balíčky. Aj keď sme všetci dospelí, vždy nás potešia darčeky, hlavne ak sú od 
srdca darované.

Prežili sme spoločne jeden úžasný deň v spoločnosti milých a priateľských ľudí. 
Aj takto by sme mohli hodnotiť záver zo stretnutia na konci roku 2019.

Mgr. Viera Jačaninová

Zápisnica z členskej schôdze
klubu psoriatikov a atopikov v Poprade dňa 15. 11. 2019

Program:
1) Privítanie členov a hostí
2) Hodnotenie činnosti klubu za rok 2019
3) Voľba nového predsedu klubu
4) Diskusia
5) Posedenie pri kapustnici

1) Členská schôdza sa uskutočnila v konferenčnej sále mesta Poprad (Stráže). 
2) Prítomní boli oboznámení o činnosti a hospodárení klubu za rok 2019. 
3)  Predsedníčka klubu Daniela Sorgerová sa vzdala svojej funkcie a navrhnu-

tý a aj schválený bol Ing. Marek Magač. Telefónne číslo na pána Magača je 
0915/312480, emailová adresa: magacmarek04@gmail.com.

4)  Diskutovalo sa o nastávajúcich zmenách v klube, najmä čo sa týka miesta 
schôdzí, ktoré by sa mali konať v Spišskej Novej Vsi.

5) Na záver sme si pochutili a na chutnej kapustnici a zabavili sa.
       Zapísala: Daniela Sorgerová
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Zo života humenského klubu

Tak ako sa už u nás stalo tradíciou, 
stretli sme sa aj tohto roku na vianočnom 
koncerte, ktorý sa konal 9. decembra 
v MsKS v Humennom. Vianočné zvyky 
a tradície, ktoré sa ešte stále udržiava-
jú na našich dedinách, nám sprostredko-
val Poddukelský ľudový umelecký sú-
bor. Ščedryj večur. Pod týmto názvom 
sa skrýval výnimočný a nevšedný ob-
raz plný duchovných a svetských kolied 
s postavami anjelov, pastierov a kráľov 
v duchu narodenia Božieho dieťaťa. Pri 
týchto scénach sme sa znova preniesli 
do nášho detstva a prežívali tie najkraj-
šie vianočné sviatky. 

V polovičke decembra si náš klub zor-
ganizoval víkendový relaxačný pobyt na 
Zemplínskej Šírave v hoteli Chemes. Zú-

častnilo sa ho trinásť členov klubu. Súčasťou hotela je aj celodenné welness centrum, 
kde sme využili všetky ponúkané služby, či už vírivky, plavecký bazén, sauny, Kne-
ippov chodník. Večer sme sa všetci stretli na spoločnej izbe a keďže sme mali medzi 
sebou dve narodeninové oslávenkyne, spoločne sme im blahoželali. V nedeľu sme sa 
rozlúčili s prianím šťastných a veselých Vianoc a úspešným vykročením do nového 
roka.

Ďakujeme mestu Humenné, tiež Spoločnosti psoriatikov a atopikov SR za poskyt-
nuté dotácie, pomocou ktorých sa tento pobyt realizoval.

Klub Humenné
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Výročná členská schôdza v humenskom klube

Členovia humenského klubu sa prvýkrát v tomto roku stretli 7. februára na výroč-
nej členskej schôdzi. Tak, ako každý rok, predsedníčka klubu predložila správu o čin-
nosti za uplynulý rok, hospodárka klubu zase správu o príjmoch a výdajoch a celko-
vom hospodárení v klube. Na schôdzi odznela aj dôležitá informácia o rokovaní XV. 
snemu SPaA SR, ktorý sa konal v kúpeľoch Červený Kláštor. Schválili sme plán čin-
nosti na rok 2020. Budeme pokračovať v akciách, ktoré sa v klube osvedčili: v máji 
plánujeme turisticko-športový deň spojený s opekačkou, ktorý sa stal už našou tradí-
ciou. V tomto roku navštívime hrad Čičva v okrese Vranov nad Topľou. Každý rok sa 
športový deň robí na inom mieste, aby sme tak lepšie spoznali kultúrne a tiež historic-
ké pamiatky v našom okolí. V júni sa chceme zúčastniť jubilejného výstupu na Portáš 
/20. 06./. Ďalším naším podujatím bude víkendový pobyt v Podhájskej a tradične aj 
vianočný koncert na záver roka. Okrem týchto nosných podujatí máme v pláne nav-
štíviť observatórium na Kolonickom sedle. 

Podľa záujmu členov uskutočniť ešte ďalšie kultúrno-spoločenské a poznávacie 
pobyty v našom regióne. 

Aj tento rok sa 
budeme podieľať na 
2 % z daní.

Po skončení 
schôdze naše stretnu-
tie pokračovalo spo-
ločnou večerou a ka-
marátskym posede-
ním.

Výbor klubu 
v Humennom
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Klub psoriatikov a atopikov Liptovský Mikuláš

Na poslednom stretnutí klubu psoriatikov a atopikov Liptovský Mikuláš si členo-
via pripravili chutnú vianočnú kapustnicu kapustnicu. Všetci členovia dostali malý 
vianočný darček a to zápisník, aby si mohli doň písať plánované akcie nielen klubu 
v roku 2020.

Na naše stretnutie prišli tiež pozvaní hostia, členovia klubu Svidník. Firma 
RIDOP, pán Mário Krajči nám prednášal a predvádzal zdvíhacie pomôcky pre zdra-
votne postihnutých.

Na záver nášho stretnutia pani predsedníčka všetkým poďakovala za veľkú účasť. 
Popriala všetkým členom do nového roka veľa zdravia a rodinnej pohody.

Pruknerová Anna, klub Liptovský Mikuláš

Plán činnosti Klubu Martin na rok 2020

Aj v tomto roku sme si na našej prvej schôdzi naplánovali pravidelné štvrtkové 
stretnutia – vždy posledný štvrtok v mesiaci mimo prázdnin v klubovni „Bodkáčik“ 
o 17 hodine. Naše stretnutia teda budú 30. 01., 27. 02, 26. 03., 30. 04., 28. 05., 25. 06., 
24. 09., 29. 10. a 26. 11. 2020.

Stretnutia nášho klubu budú zamerané hlavne na vzájomnú podporu a výmenu 
skúseností našich členov pri liečbe kožných ochorení. Na našom prvom stretnutí 
v januári sa naši členovia dozvedeli o účinku zinku na náš imunitný systém. Stretnu-
tie bolo neformálne a tak trochu fašiangové. Vo februári budeme mať ofi ciálnu vý-
ročnú členskú schôdzu. V marci alebo v apríli plánujeme návštevu 3D kina. V aprí-
li budeme informovať našich členov o akciách pripravovaných ku Dňu kože – dňu 
dotykov.

Koncom mája máme naplánovanú jarnú prechádzku v prírode spojenú s opekač-
kou a v júni plánujeme výlet do Podhájskej – presný termín si dohodneme podľa po-
časia na našom stretnutí. Ak bude záujem mohli by sme ísť do Podhajskej na celý 
týždeň. Na stretnutí v septembri Vás budeme informovať o akciách pripravovaných 
k Svetovému dňu psoriázy. V októbri alebo v novembri pôjdeme na bowling a do 
Aquaparku v Turcianskych Tepliciach.

Tiež plánujeme, že vybraní členovia pôjdu na Deň kože – deň dotykov do Prešova 
15.5.2020 a na 20. ročník stretnutia na Portáši, ktorý bude 20. 06. 2020.

Katarína Kapustová, predseda klubu Martin



H E L I        S  1/2020

55Programové priority pre zdravotníctvo

Programové priority pre zdravotníctvo
Asociácie na ochranu práv pacientov v Slovenskej republike

Pohľad pacientov pri stanovení priorít 
v zdravotníctve sa v niektorých aspektoch 
môže odlišovať od pohľadu regulátora, 
poskytovateľov alebo platiteľov zdravot-
nej starostlivosti. Kým prvý z menovaných 
dohliada predovšetkým na právne predpi-
sy, druhý na efektívnosť a tretí na dopad 
na rozpočet a udržateľnosť nákladov, pa-
cientovi ide často doslova o život.

Dostupnosť, bezpečnosť a kvalita zdravotnej starostlivosti sa nedá a nemôže hod-
notiť iba cez prizmu nákladov na diagnostiku, počtu hradených výkonov, liekov a zdra-
votníckych pomôcok, zaradených do zoznamu hradených zo zdravotného poistenia. 
Porovnávanie a posudzovanie úrovne zdravotníctva, dostupnosti všetkých potrebných 
foriem starostlivosti a liečby iba na základe excelovských tabuliek je nedostatočné. 
Excel nelieči a ani nehovorí o výsledkoch liečby a jej prínosoch pre pacientov. 

 Mýtus o tom, že pacienti chcú všetko a nechcú za nič platiť, neplatí. Zlepšenie 
dostupnosti, bezpečnosti, kvality zdravotnej starostlivosti a služieb s tým spojených 
sa bez stability, inovácií, modernej liečby pacientom na Slovensku zabezpečiť nedá. 
Uvedené kľúčové aspekty nie je možné vytrhnúť ani z kontextu fi nancovania, ani 
z riadenia celého zdravotníctva. Túto problematiku riešia aj dokumenty paci entskych 
združení. Najkomplexnejšími takýmito dokumentmi v súčasnosti sú 
Programové priority pre zdravotníctvo Asociácie na ochranu práv pacientov 
v Slovenskej republike

Dostupnejšia, bezpečnejšia a kvalitnejšia zdravotná 
starostlivosť pre pacientov

Financovanie 
Ministerstvo zdravotníctva Slovenskej republiky nastavuje jasné, objektívne a transparentné pra-
vidlá pre zabezpečenie kvalitnej, dostupnej, bezpečnej, účelnej a efektívnej zdravotnej starostli-
vosti a zabezpečuje dostatok stabilných fi nančných zdrojov na pokrytie úhrad za poskytnutú indi-
kovanú zdravotnú starostlivosť, na pokrytie investičného dlhu zdravotníckych zariadení, na budo-
vanie nových nemocníc v SR, na pokrytie mzdových nárokov zdravotníckych pracovníkov a ďal-
ších verifi kovaných potrieb.
MZ SR 
Ministerstvo zdravotníctva Slovenskej republiky orientovať na službu pacientom a partnerskú 
spoluprácu s pacientmi a pacientskymi organizáciami.
Korupcia
Nastavenie štátom jasných a transparentných pravidiel na odstránenie korupcie v zdravotníctve 
a nástrojov na ich vymáhanie
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Nárok a vymožiteľnosť
Defi novanie nároku pacienta na zdravotnú starostlivosť z verejného zdravotného poistenia 
a jeho vymožiteľnosť
Motivácia 
1.  Trvalá a masívna podpora štátu všetkých druhov prevencie, výchove v prevencii a ochrane 

zdravia od útleho veku
2.  Implementácia motivačných prvkov pre pacientov vedúcich k zvýšeniu starostlivosti o svoje 

zdravie – prostredníctvom zavedenia možnosti uplatnenia fl exibilnej výšky odvodov do ve-
rejného zdravotného poistenia 

Priplácanie 
Zavedenie nových povinných a/aj dobrovoľných poistných produktov s prijatím jasných pravi-
diel pre uplatňovanie priamych platieb 
Dopady na pacienta 
Povinné sledovanie medicínskych, ekonomických, sociálnych dopadov doplatkov a iných pria-
mych platieb na jednotlivé skupiny pacientov a obyvateľstva
Ochrana 
Garancia ochrany sociálne slabým skupinám obyvateľstva prostredníctvom rozšírenia druhov 
kompenzačných príspevkov zo zdravotných a sociálnych fondov
Zdravotné a sociálne 
1.  Zlúčenie dvoch rezortov: Ministerstva zdravotníctva SR a Ministerstva práce, sociálnych 

vecí a rodiny SR, odstránenie rezortizmu a zóny nejasnosti, prepojenie systémov, nastavenie 
fi nancovania, zamedzenie plytvania zdrojmi 

2.  Príprava a schválenie zákona o dlhodobej starostlivosti
Viac na: https://www.health.gov.sk/Clanok?strategia-dlhodobej-socialno-zdravotnej-starostli-
vosti-v-sr
Stratégia dlhodobej sociálno-zdravotnej starostlivosti v Slovenskej republike. 
Aktualizácia Stratégie dlhodobej sociálno-zdravotnej starostlivosti v Slovenskej republike vznik-
la v spolupráci expertov Asociácie na ochranu práv pacientov SR, Ministerstva zdravotníctva 
SR a Ministerstva práce, sociálnych vecí a rodiny SR, ktorú zastrešil Úrad splnomocnenca vlády 
Slovenskej republiky pre rozvoj občianskej spoločnosti v rámci národného projektu Podpora 
partnerstva a dialógu v oblasti participatívnej tvorby verejných politík a fi nancovaného z Ope-
račného programu Efektívna verejná správa. Proces aktualizácie bol realizovaný v rámci pilot-
nej schémy participatívnej tvorby verejných politík. Materiál nadväzuje na Stratégiu z novembra 
2015, ktorú vypracoval Inštitút zdravotnej politiky MZ SR. Ambíciou Stratégie DSZS je iniciovať 
verejnú diskusiu k dosiahnutiu celospoločenského konsenzu vo veci nastavenia a implementácie 
opatrení, ktoré budú nosnými piliermi systémového zabezpečenia dlhodobej sociálno-zdravotnej 
starostlivosti pre všetkých občanov.
Pacient v systéme
Určenie jasnej cesty pacienta celým systémom poskytovania zdravotnej starostlivosti s defi no-
vaním kompetencií a povinností poskytovateľov zdravotnej starostlivosti
Zdravotníci
Prijatie opatrení a dlhodobých stratégií za podpory štátu a samospráv na zabezpečenie dostatku 
zdravotníckeho personálu všetkých kategórií
Dostupnosť
Stanovenie efektívnej verejnej minimálnej siete poskytovateľov zdravotnej starostlivosti pre 
zabezpečenie dostupnosti všetkých druhov zdravotnej starostlivosti 
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Kvalita
Reforma ústavnej a/aj ambulantnej zdravotnej starostlivosti a zlepšenie dostupnosti a skvalitne-
nie všetkých foriem zdravotnej starostlivosti
Nákladová efektivita 
Podpora rozvoja všetkých nástrojov na zabezpečenie efektívnejšieho využívania zdrojov verej-
ného zdravotného poistenia, zriadenie nezávislej HTA inštitúcie fi nancovanej priamo zo štát-
neho rozpočtu
Práva pacientov
1.  Prehodnotenie nezávislosti, činnosti a prínosov Úradu pre dohľad nad zdravotnou starostli-

vosťou pre rezort zdravotníctva a pacientov
2.  Riešenie a šetrenie podnetov pacientov ponechať na poskytovateľoch a zriaďovateľoch, 

orgánoch činných v trestnom konaní a nezávislých súdoch
Inovácie
Zabezpečenie efektívnej dostupnosti modernej farmakologickej liečby z verejného zdravotné-
ho poistenia pre pacientov na základe medicínskych, odborných kritérií pri dôslednom uplatňo-
vaní transparentných objektívnych pravidiel pre všetkých zainteresovaných aktérov 
Pacientske organizácie
Legislatívne ukotviť a zabezpečiť stabilné a transparentné fi nancovanie strešnej pacientskej 
platformy a pacientskych organizácií (Holandský model)
Vzdelávanie pacientov
Legislatívne, organizačné a ekonomické zabezpečenie celoživotného vzdelávania pacientov 
Pacient v systéme
Určenie jasnej cesty pacienta celým systémom poskytovania zdravotnej starostlivosti s defi no-
vaním kompetencií a povinností poskytovateľov zdravotnej starostlivosti

18. 02. 2020, AOPP

Bezpečnosť pacienta je už zakotvená v legislatíve

Bezpečnosť pacienta by mala byť na prvom mieste.  Slovensko bolo aj napriek 
tomu jednou z posledných krajín EÚ, ktorá nemala bezpečnosť pacienta zadefi no-
vanú v zákone. S novým rokom sa táto situácia zmenila vďaka 
Vyhláške Ministerstva zdravotníctva Slovenskej republiky o minimálnych požiadav-
kách na interný systém hodnotenia bezpečnosti pacienta. 

Pripomienky k predmetnej vyhláške bolo možné podávať do polovice septembra 
minulého roka. „Keďže bezpečnosť pacientov sa nás ako pacientskej platformy by-
tostne dotýka, bolo našou povinnosťou sa do medzirezortného pripomienkového kona-
nia zapojiť,“ hovorí prezidentka AOPP Mária Lévyová. Ako dodáva, aj napriek tomu, 
že k prvotnému návrhu vyhlášky mali výhrady nielen pacienti, ale aj Slovenská lekár-
ska spoločnosť, či samotní poskytovatelia, je rada, že aspoň niektoré z nich napokon 
ministerstvo zdravotníctva zapracovalo a po rokoch prijalo legislatívnu normu o bez-
pečnosti, o ktorú sa môžu pacienti oprieť.                   

10. 01. 2020, AOPP 
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Prajeme vám radostné prežitie veľkonočných sviatkov. 
Nech váš dom je plný pokoja, stôl hýri hojnosťou 

a srdcia blízkych sú naplnené láskou a porozumením.
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Evidenčná karta SPaA SR pre nových členov
(Vyplňte paličkovým písmom alebo strojom.)

Priezvisko  ....................................................................................................... 

Meno a titul  .....................................................................................................

Dátum narodenia  ............................................................................................

Ulica a číslo domu  ...........................................................................................

PSČ mesto / obec / okres  ................................................................................

Klub, do ktorého sa hlásite  ..............................................................................

Telefón / Mobil  ................................................................................................

E-mail   ............................................................................................................
Hodiace sa podčiarknite resp. zakrúžkujte

Psoriasis, vulgaris, generalisata (X)  Atopická dermatitída
Chronické a recidivujúce ekzémy Psoriatická artritída (X)
Lichen ruber, Acne vulgaris, Vitiligo iné – napíšte

Dátum a podpis prihláseného  ......................................................................
Súhlasím so spracovaním osobných údajov (GDPR) pre potreby SPaA SR.

Kontaktná adresa SPaA SR:
Spoločnosť PaA SR Ročné členské:
Poštový priečinok 7 10 €ur a viac jednotné pre deti,
Pošta 4 dospelých a dôchodcov
840 00 Bratislava 35 €ur a viac kolektívne členské
Tel.: 0905/456 002 (schválené XIV. Snemom SPaA SR)

Účet: Slovenská sporiteľňa, a. s. Do kolónky variabilný symbol
Tomášikova 48,  uveďte dátum narodenia a rok,
832 37 Bratislava za ktorý členské uhrádzate.

Číslo účtu:   IBAN: SK40 0900 0000 0000 1147 7875    BIC: GIBASKBX
IČO:  00897027                    DIČ: 2021652732                         www.spae.sk
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Pivo chrání ledviny, snižuje cholesterol, posiluje kosti, 
zlepšuje paměť a kvalitu pokožky

Toto je deset důvodů, proč si dopřávat tento zlatavý mok!

Pivo všichni z nás dobře známe. Jde o alkoholický nápoj, kte-
rý obvykle pijeme ke konkrétním jídlům. Platí to zvláště pro lidi 
v Evropě. Pivo má vyšší obsah bílkovin a vitaminů skupiny B než 
víno. Množství antioxidantů je srovnatelné s vínem. Chmel, jedna 
z hlavních složek piva, je nadmíru bohatým zdrojem fl avonoidů, 
které jsou velmi silnými antioxidanty.Je dobré také vědět, že pivo 
je extrémně dobrým zdrojem minerálů, které hrají důležitou roli při 
několika metabolických procesech. Když se pivo pije v přiměře-
ném množství, bez pochyb přispívá k posílení vašeho zdraví a to 
hned ve více směrech. 

* 1) Chrání ledviny. Pivo dokáže udržovat vaše ledviny 
zdravé. Současná studie ukázala, že pivo má na ledviny vskutku 
blahodárné účinky. Ve skutečnosti, jediná láhev piva (nebo jedno 
točené pivo) snižuje riziko vzniku ledvinových kamenů až o 40%.

* 2) Snižuje cholesterol. Pivo také dokáže snižovat hladinu cholesterolu v krvi. Potřebuje-
te vědět následující: Rozpustná vláknina nacházející se v pivu výrazně snižuje LDL choleste-
rol, tedy ten špatný cholesterol.

* 3) Dodává vitaminy skupiny B. Pivo zvyšuje hladinu vitaminů skupiny B v těle. Podle ex-
pertů, tento nápoj obsahuje několik důležitých vitamínů skupiny B, jako jsou B1, B2, B6 a B12. 
Výzkumy také ukazují, že konzumenti piva mají až o 30% vyšší hladinu vitaminu B6 než lidé, 
kteří ho nepijí. Ve srovnání s konzumenty vína, je tato hladina až dvojnásobná! Nezapomínejte 
také na to (hlavně vegetariáni), že pivo je vydatným zdrojem nepostradatelného vitaminu B12.

* 4) Posiluje kosti, předchází osteoporóze. Pivo pro silné kosti.Ano, studie potvrzují, že 
zvýšený obsah křemíku v pivu účinně přispívá k lepší hustotě kostí a předchází tak osteoporóze.

* 5) Odstraňuje nespavost. Pivo skvěle funguje proti nespavosti. Za tento svůj účinek vdě-
čí látkám laktofl avinu a kyselině nikotinové, které se obě v pivu hojně vyskytují a dokáží pod-
porovat zdravý spánek.

* 6) Snižuje riziko srdečního infarktu. Je dokázáno, že pivo snižuje riziko srdečního in-
farktu. Podle expertů, konzumenti piva mají o 40% až 60% nižší riziko srdečního infarktu ve 
srovnání s lidmi, kteří ho nepijí.

* 7) Snižuje riziko krevních sraženin. Pivo je také skvělé pro předcházení vzniku nebez-
pečných krevních sraženin. Odborníci tvrdí, že pivo obsahuje účinné látky, které brání vytváře-
ní krevních sraženin. Ty totiž mohou vést k trombózám způsobujících mozkové mrtvice či ji-
ných vážných zdravotních komplikací.

* 8) Zlepšuje paměť. Experti poukazují na to, že pivo má potenciál zvyšovat kapacitu vaší 
paměti. Nedávná studie ukázala, že konzumenti piva vykazují mnohem nižší riziko Alzheime-
rovy choroby a demence než ti, co pivo nikdy nepijí.

* 9) Redukuje stres. Tento nápoj vám zaručeně pomůže bojovat se stresem. Skupina věd-
ců z Univerzity v Montrealu zjistila, že už 2 sklenice piva denně (2 x 2,5 dcl) dokáží snížit stres 
a pocity úzkosti v zaměstnání. Samozřejmě, je třeba ho pít až po pracovní době, ne před nebo 
během ní.

*10) Zlepšuje kvalitu pokožky. Posledním, ale o nic méně důležitým přínosem pití piva, 
je jeho vliv na pokožku, kterou dělá vzhledově mladší a hezčí. Odborníci potvrzují, že některé 
vitaminy v pivu dokážou regenerovat pokožku a mají navíc vliv i na její pigmentaci. S pivem 
se vaše pokožka stává hladší a hebčí.

60
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Evidenčná karta SPaA SR pre nových členov
(Vyplňte paličkovým písmom alebo strojom.)

Priezvisko ...................................................................................
Meno a titul ...............................................................................
Dátum narodenia.............................
Ulica a číslo domu .......................................................................................
PSČ mesto / obec / okres .......................................................

Klub, do ktorého sa hlásite .....................................................

Telefón / Mobil / .....................................................................

E-mail ..................................
Hodiace sa podčiarknite resp. zakrúžkujte
Psoriasis vulgaris, generalisata (X)   Atopická dermatitída
Chronické a recidivujúce ekzémy   Psoriatická artritída (X)
Lichen ruber, Acne vulgaris, Vitiligo   iné – napíšte

Dátum a podpis prihláseného ....................................................
Súhlasím so spracovaním osobných údajov (GDPR) pre potreby SPaA SR.

Kontaktná adresa SPaA SR:

Spoločnosť psoriatikov a atopikov SR Ročné členské:
Poštový priečinok 7    10 €ur a viac jednotné pre deti,
Pošta 4       dospelých a dôchodcov
840 00 Bratislava     35 €ur a viac kolektívne členské
Tel.: 0905/456 002    (schválené XV. Snemom SPaA SR)

Účet: Slovenská sporiteľňa, a.s.   Do kolónky variabilný symbol
Tomášikova 48     uveďte dátum narodenia a rok, 
832 37 Bratislava    za ktorý členské uhrádzate.

Číslo účtu: IBAN: SK40 0900 0000 0000 1147 7875 BIC: GIBASKBX

IČO: 00897027   DIČ: 2021652732    www.spae.sk


